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Dr. Neboj{a Kne`evi}
Srpski filmski festival u ^ikagu je

sjajnaprilika za nas koji `ivimo ovde da
pogledamo na{e doma}e filmove  na
velikom platnu. I pored raznih online
platformi za gledanje filma, ja verujem
da }e bioskopi da opstanu jer u`itak
gledanja filma u bioskopu je nemogu}e

do`iveti i na najve}im ku}nim ekranima
i platnima.

Hvala na{oj dragoj Slavici koja nam ve}
deset godina omogu}uje ovaj u`itak, a i
upotpunjuje divnim gostima iz sveta filma
iz na{e Srbije.

Stojan Jankovi} ^ikago
“Festival je prilika da upoznamo

godi{nju filmsku produkciju Srbije, ali i da
se sretnemo sa filmskim stvaraocima i
provedemo zanimljiv vikend sa prijatelji-
ma iz na{e zajednice u ^ikagu. Radujem
se decembarskom vikendu sa na{im fil-
movima.

Prof. Tatijana Jovi}
Sa nestrpljenjem is~ekujem Festival, pra-

tim njegov rad ve} nekoliko godina i biram
koje }u filmove videti ove godine. Ponuda
je veoma kvalitetna, nadam se da }e na{i
ljudi odvojiti vreme i u`ivati u bioskopu.

www.serbianmirror.com
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N
a izborima u
Srbiji 17. decem-
bra, na kojima se
glasa za republi~ki
i pokrajinski par-

lament, kao i lokalne skup{tine u
desetinama op{tina i gradova u
Srbiji, pravo glasa ima vi{e od
6,5 miliona punoletnih gradjana.

Redosled na zbirnoj
izbornoj listi utvrdjuje se prema
redosledu kojim su progla{ene.

1. ‘Aleksandar Vu~i} –
Srbija ne sme da stane’

Naprednjaci ni ovog
puta nisu sami na listi. Sa njima
su i predstavnici
Socijaldemokratske partije
Rasima Ljaji}a, Partije ujedin-
jenih penzionera Srbije Milana
Krkobabi}a, Pokreta socijalista
~iji je osniva~ doskora{nji {ef
Bezbednosno-informativne agen-
cije (BIA) Aleksandar Vulin,
Srpskog pokreta obnove Vuka
Dra{kovi}a kao i Srpske narodne
partije Nenada Popovi}a. Uo~i
ovih izbora, SNS je napravio koa-
licioni dogovor i sa strankom
Zdrava Srbija Milana
Stamatovi}a, predsednika op{tine
^ajetina, koji im je ranije bio
politi~ki protivnik.

2. ‘Ivica Da~i} – premi-
jer Srbije’

Zajedno sa socijalistima,
na listi su i ~lanovi Jedinstvene
Srbije (JS) Dragana Markovi}a,
starog koalicionog partnera soci-
jalista, kao i Zeleni Srbije. Pod
rednim brojem jedan upisan je
predsednik SPS Ivica Da~i}, na
drugom mestu je vodja JS, a tre}i
je Marko Milo{evi}, unuk
Slobodana Milo{evi}a,
nekada{njeg predsednika SR
Jugoslavije i Srbije.

3. ‘Dr Vojislav [e{elj –
Srpska radikalna stranka’

Oni i na ove republi~ke
izbore izlaze samostalno, ali su
dogovorili zajedni~ki nastup sa
vladaju}om SNS u pojedinim
op{tinama i gradovima. Prvo
mesto na republi~koj izbornoj listi

i sada je rezervisano za lidera ove
partije [e{elja, na drugom mestu
na listi je ekonomistkinja Ljiljana
Mihajlovi}, a na tre}em
Aleksandar [e{elj, sin vodje
radikala i zamenik predsednika
SRS.

4. ‘Milica Djurdjevi}
Stamenkovski – Bo{ko
Obradovi} – Nacionalno okupl-
janje – Dr`avotvorna snaga’

Prva na listi je lider
Zavetnika Milica Djurdjevi}

Stamenkovski, dok je odmah za
njom upisan predsednik Dveri
Bo{ko Obradovi}. Takav je ras-
pored sve do kraja spiska, naiz-
meni~no se smenjuje 250 ~lanova
ove dve partije koje se opisuju
kao desno orijentisane.

5. ‘Dr Milo{ Jovanovi}
– Nada za Srbiju’

Nosilac liste je Milo{
Jovanovi}. Na na drugom mestu je
Vojislav Mihailovi}, unuk
Dragoslava Mihailovi}a, generala
Jugoslovenske kraljevske vojske u
otad`bini, koga su posle Drugog
svetskog rata streljale komunisti~ke
vlasti, pod optu`bom da je bio
saradnik nema~kih okupatora, a
koga je Vi{i sud u Beogradu, reha-
bilitovao 2015. godine.

6. ‘Savez vojvodjanskih

Madjara – Za na{eg predsedni-
ka, za na{u zajednicu, za
budu}nost!’

Neposredno pred izbore,
preminuo je lider Saveza vojvod-
janskih Madjara (SVM) I{tvan
Pastor, pa je za vr{ioca du`nosti
predsednika stranke izabran nje-
gov sin Balint, koji je i predao
listu.

7. ‘Srbija protiv nasilja
– Miroslav Miki Aleksi} –
Marinika Tepi}’

Okosnicu liste ~ini
Stranka slobode i pravde Dragana
Djilasa, nekada{njeg gradona~e-
lnika Beograda. Na listi je i
Narodni pokret Srbije Miroslava
Aleksi}a,  koji je do pre nekoliko
meseci bio visoki predstavnik
Narodne stranke Vuka Jeremi}a,
ali je nakon raskola u Jeremi}evoj
stranci, Aleksi} je iz nje iza{ao,
napraviv{i sopstvenu partiju i
povukav{i neke istaknutije
~lanove Narodne stranke.

Ovu izbornu listu pred-
vodi Radomir Lazovi} kopredsed-
nik partije Zeleno-levi front, a
jedan je i od osniva~a pokreta Ne
davimo Beograd. Sledi Aleksi},
dok je opoziciona koalicija na
tre}u poziciju stavila Djilasa. Na
listi su i Marinika Tepi}, Zdravko
Pono{, Neboj{a Zelenovi}, biv{i
gradona~elnik [apca, koji se sma-

tra jednim od lidera ove koalicije.

8. ‘Usame Zukorli} –
Ujedinjeni za pravdu’

Bo {n j a ~ k o - h r v a t s k a
koalicija ima status izborne liste
nacionalne manjine na izborima
za poslanike Skup{tine Srbije.
Osim Zukorli}a, nosilac liste je i
Tomislav @igmanov, lider stranke
koja okuplja Hrvate, a koji je u
dosada{njoj vladi bio ministar za
ljudska i manjinska prava i
dru{tveni dijalog.

9. SDA Sand`aka – dr
Sulejman Ugljanin

Na manjinskoj
bo{nja~koj listi “SDA Sand`aka –
dr Sulejman Ugljanin“ upisana su
22 imena, mahom in`enjera, pro-
fesora, lekara, studenata. Prva na
listi je narodna poslanica SDA
Selma Ku~evi}. Gotovo svi na
listi SDA Sand`aka rodom su iz
Tutina, Sjenice i Novog Pazara,
gde su Bo{njaci u ve}ini.

10. ‘Zajedno za
budu}nost i razvoj – Koalicija
za mir i toleranciju’

Koaliciju ~ine
Bo{nja~ka gradjanska stranka,
Stranka Crnogoraca, Vla{ka nar-
odna stranka, Gradjanski savez
Madjara, Demokratska zajednica
Hrvata i Gradjanska stranka

Grka Srbije. Ova koalicija na
listi ima 60 kandidata za
poslanike, a prva na njoj je
Jahja Fehratovi}. RIK je ovoj
koaliciji odredio status liste
nacionalne manjine.

11. ‘Narodna stranka –
Siguran izbor. Ozbiljni ljudi’

Listu predvodi lider
stranke Vuk Jeremi}, nekada{nji
ministar spoljnih poslova Srbije, a
slede scenarista Sini{a Kova~evi},
doktor psihijatrije Sanda
Ra{kovi} Ivi} i advokat Vladimir
Gaji}.

12. Sa{a Radulovi}
(Dosta je bilo – DJB) – Boris
Tadi} (Socijaldemokratska
stranka – SDS) – Ana Peji}
(Otete bebe) – Dobro jutro
Srbijo

Prvi na listi je
Radulovi}, po zanimanju in`enjer
elektrotehnike, a poziciju za njim
zauzeo je Milo{ Kova~evi}, mag-
istar politi~kih nauka i ~lan
stranke SDS. Na spisku kandida-
ta za poslani~ku klupu su i
knji`evnica Vida Ognjenovi},
lingvistkinja i astrolo{kinja
Branka Stamenkovi}, dok se
Boris Tadi} nalazi na 249. mestu.

Srbi sa Kosova }e na
parlamentarnim izborima u Srbiji
17. decembra, mo}i da glasaju u
gradovima i mestima na jugu
Srbije, u Vranju, Kur{umliji, Ra{ki
i Tutinu, saop{tila je Republi~ka
izborna komisija Srbije. 

Dr`avljani Srbije koji
imaju boravi{te u inostranstvu
mogli su do 25. novembra u
pono} da se prijave za glasanje u
diplomatsko-konzularnim pred-
stavni{tvima.

Parlamentarni izbori 17.
decembra bi}e 14. od uvodjen-
javi{estrana~ja. Od 14 parlamen-
tarnih izbora, 10 su bili vanredni.
Narodna skup{tina broji 250
poslani~kih mesta i to je ustavna
kategorija, s mandatom od ~etiri
godine. Samo su tri vlade od
1990. godine imale pun mandat:
1993-1997 (Mirko Marjanovi}),
2008-2012 (Mirko Cvetkovi}) i
2016-2020 (Aleksandar Vu~i} i
Ana Brnabi}).

5Decembar 2023. Aktuelno

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

IZADJIMO NA IZBORE 17. DECEMBRA
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Postovani ~itaoci, slede}eg
vikenda }ete se dru`iti sa
na{im najboljim filmskim

ostvarenjima iz 2023. godine i nji-
hovim stvaraocima, na Festivalu
koji potvrdjuje da za jedan ovakav
dogadjaj nije dovoljno samo
obezbediti sredstva, ve} ih valja
potkrepiti sa mnogo ljubavi,
upornosti, volje, ~esto pogurati na
mi{i}e, da bismo dobili odli~ne fil-
move, pune sale i ispunjena srca. I
tako svih 10 godina.

Lajtmotiv ovogodi{njeg,
jubilarnog Festivala je “Snaga
se}anja u imaginaciji“, pa }emo
zaroniti u se}anja i istorijski, i frag-
mentarno, i festivalski, a i probuditi
divne uspomene na film “Maratonci
tr~e po~asni krug”, jedan od onih
koji bismo mogli gledati svakod-
nevno, i u njemu uvek prona}i ne{to
novo, druga~ije, ne{to {to nam je
ranije na neki na~in promaklo. Zbog
takvih briljantnih momenata sedma
umetnost i postoji.

Festival }emo ove godine
otvoriti filmom “Heroji Halijarda”, u
kome glavnu mu{ku ulogu tuma~i
nedavno preminuli @arko Lau{evi}.
Odigrao je briljantno, kao i svaku
svoju prethodnu ulogu, skoro bajkovi-
to, kako je i sam rekao, svestan da je
igra poslednjom snagom svojih dama-
ra, koju je crpeo iz nepresu{nog mora
svog velikog talenta. Na Festivalu
}emo mu se odu ìti kratkim oma`om,
uvereni da je odavno u{ao u nezabo-
rav, a gledaoci }e biti u prilici da vide
i film “[meker”, kojim je @arko sam
sebi otvorio velika vrata filmske umet-

nosti i vanvremenske popularnosti.
Na Festivalu }e ameri~ku

premijeru imati mnogi filmovi iz
ovogodi{nje filmske produkcije u
Srbiji. Vide}emo na{ film nomino-
van za Oskara, “[to se bore misli
moje“, politi~ki triler uz uzbudljivu
ljubavnu pri~u iz `ivota kneza
Mihaila. Bi}e prikazan i dugo

o~ekivani film “Oluja“, o patnjama
proteranih ljudi iz Krajine 1995.
godine i stradanju srpskog naroda
u Hrvatskoj. Prikaza}emo film “Ko
`iv, ko mrtav“, za koji je nagradu
za najboljeg debitanta glumca
dobio na{ ^ika`anin, Stefan
Jevtovi}.

U filmu “Izgubljena zeml-
ja” suo~i}emo se sa turbulentnom
1996. godinom u re`imu Slobodana
Milo{evi}a i li~nim dramama ljudi.
A onda nam dolazi generacija

Indigo kristal, i pri~a o ljudima koji
`ele i mogu da se vrate na pravu
stazu. I onda jo{ jedna pri~a o
te{ko}ama sa kojima se sre}u veliki
talenti, u filmu “Svilen konac”.

Za sve yugonostalgi~are i
one koji vole i `ive rock and roll,
prava poslastica bi}e film “Yu
grupa – trenutak sna“, ili “Oma`

rok zvezdi“, kratki film koji je
re`irao na{ Marko Gruji}.
Vide}ete i filmove “Gora preo-
bra`enja“, “Nazdravlje” i naravno
legendarni “Maratonci tr~e po~asni
krug“.

Ova trodnevna filmska
sve~anost u ^ikagu ne bi bila
mogu}a bez svesrdne pomo}i na{ih
sponzora, donatora i prijatelja
Festivala kojima se iskerno zah-

valjujemo.

Gosti ovogodi{njeg

Festivala su:

- Nela Mihailovi}, glavna
`enska uloga u filmu “Heroji
Halijarda”

- Nedeljko Baji}, glumac i
producent istog filma

- Jelena Baji} Joci}, pro-
ducentkinja i rediteljka specijalnih
efekata

- Predrag Joci}, producent
i direktor fotografije

- Ivona Alurac Baji}, PR
i marketing – svi su oni deo
Contrast Studios, producentske ku}e
koja stoji iza ovog filma

- Scenarista i reditelj
Milorad Milinkovi} i Miroslav
Mogorovi} producent filma “[to se
bore misli moje” Srpskog pred-
stavnika za Oskara.

- Nemanja Mi}i}, produ-
cent filma “Oluja“

- Miodrag Radonji},
glumac – “Indigo kristal”

- Denis Muri}, glumac –
“Indigo kristal”

- Milo{ Petrovi}, glumac –
“Indigo kristal”

- Stefan Jevtovi}, glumac
iz filma “Ko `iv, ko mrtav”

- Marko Gruji}, reditelj i
producent filma “Oma` rock zvez-
di”

- Nikola Stanojevi}, pro-
ducent i Pavel Sfera, glumac iz
istog filma.

- Predrag Stojanovi} i
Sa{a Milanovi} glumci filma
“Nazdravlje”, kao i re`iser istog
filma Zachary C. Brady 

Ni{ta od ovoga ne bi bilo
mogu}e da sa nama nisu dragoceni
volonteri, koji takodje svih ovih
godina poma`u da Festival protekne
u najboljem redu i svake godine
bude bolji.

I naravno, Festivala ne bi
bilo da nije osniva~a i direktorke
Festivala, Slavice Petrovi} i ~lanova
Odbora Festivala:

Kroz slede}a tri festivalska
dana upijajte ove sna`ne filmske
slike, smestite ih u se}anje, jer su fil-
movi prozori na zidovima vremena i
prostora. Poma`u nam da udjemo u
tudje misli, da se identifikujemo sa
`ivotima likova, da vidimo svet
drugim o~ima. Snaga se}anja nam
poma`e da razvijemo sna`nu ma{tu,
kako bi rekao Kurosava, a dobar
film ~ini da zaboravimo da smo u
bioskopu, kako je to lepo primetio
Polanski. Za Tarantina je odlazak u
bioskope bio va`niji od odlaska u
filmske {kole, jer se kroz filmsko
platno uveravamo kako je mogu}e
praviti skulpture od vremena, prosto-
ra, karaktera i svetlosti.

U`ivajte!

7Decembar 2023.

10. jubilarni Festival srpskog filma u ^ikagu

www.serbianmirror.com

MILA FILIPOVI]

Odstalnog 
saradnika

SNAGA SE]ANJA U IMAGINACIJI

Festivali



8 Decembar 2023.Festivali

Heroji halijarda je film o
kome se ve} dosta gov-
ori i koji je videla mno-

gobrojna publika u Srbiji. Autori
su pribli`ili jedan istorijski
dogadjaj publici u Srbiji, kroz
prizmu sukoba u jednoj porodici.
Kompleksna pri~a uradjena na
veoma zanimljiv na~in privukla
je pa`nju publike i filmskih
kriti~ara, a o njoj za Ogledalo
govore glumci i autori ovog
filma.

“Mi smo uradili veliku
stvar. Pet godina na{ih `ivota
smo dali u radu na ovoj temi i
ovom projektu. Na{a pri~a je
potresna, ali istinita. Srbija je,
na`alost, zemlja stradanja, gde je
porodica uvek pla}ala najve}u
cenu. Kroz primer jedne
porodice, koja je talac odred-
jenog vremena i okolnosti,
najbolje se vide obim stradanja,
muke i borbe. ‘Mali ~ovek’ uvek
pla}a najskuplju i najve}u cenu
svuda i uvek, a posebno u ratu…
Zato je ovaj pristup bio najadek-
vatniji i najlogi~niji.

Moj otac i ja saradjuje-
mo ve} punih 20 godina,
kreativno i poslovno. Toliko smo
bliski i tako se dobro razumemo
da tu nema nikakvih problema.
Meni je ~ast i vrlo sam sre}an
zbog toga {to sam u prilici da
mogu da saradjujem sa svojim
ocem!“ – kaze Nedeljko Baji},
producent i glumac.

Pripreme za rad na

ovom filmu, snimanje i postpro-
dukcija trajali su prili~no dugo,
{to je i logi~no za ovako zahte-
van projekat.

“Najte`e je bilo do~arati
epohu. Morali smo veoma
mnogo da istra`ujemo, kako
bismo imali u filmu pravu
scenografiju, kostim, rekvizitu. U
periodu priprema smo pro{partali
Srbijom uzdu` i popreko,
fotografisali mnogo ku}a i
objekata iz tog perioda. Uprkos
tome morali smo da gradimo
veliki broj objekata. Poseban
problem je bio kako re{iti u
filmu aerodrom Galovi}a polje u
Pranjanima, a jo{ te`i kako u
sliku uklopiti kompjutersku ani-
maciju sa avionima B-17 i
Dakotama. Bio je to te`ak,
uzbudljiv i mukotrpan posao. A
najlep{e iskustvo mi je bila
ogromna po`rtvovanost cele
moje brojne ekipe, glumaca,
koautora, umetni~kih saradnika i
filmske ekipe, u radu na projek-
tu koji je trajao skoro pet godi-
na. Ogroman entuzijazam,
posve}enost i profesionalnost –
sve se to isplatilo jer smo dobili
film koji nikoga ne ostavlja
ravnodu{nim.“ – ka`e reditelj,
Rado{ Baji}.

Glumica Nela
Mihailovi} je u filmu “Heroji
Halijarda“ Rado{a Baji}a, maes-
tralno do~arala `enu iz naroda.
Ka`e da joj je uloga Du{anke
Jovi} do{la u pravo vreme, jer je

vrlo rano krenula da igra majke
i supruge. U svakoj ulozi je
nalazila motiv, ali je ova nekako
posebna, u bogatoj lepezi majki
koje je do sada odigrala.

“Rad na filmu Heroji
Halijarda trajao je nesvakida{nje
dugo za vreme i prostor u kome

`ivimo. Punih pet godina. Samo
Rado{ Baji} zna koliko je truda,
koliko `elje, muke i radosti
ulo`io u njega. Meni se ~ini da
se isplatilo. Ja sam snimala u
leto 2021. god. Ozbiljno,
temeljno, posve}eno, sa ogrom-
nom `eljom da dam svoj maksi-

mum sam pristupila snimanju
ovog filma. Bio je to veliki iza-
zov za mene i ogromna radost
stvaranja. U atmosferi velike
posve}enosti ~itave ekipe, koja
je stvarala ovaj film, nije bilo
te{ko dati sve od sebe.“

Svi o~ekujemo spektakl
scene u ovom filmu, s obzirom
na temu i glavni dogadjaj. O
tome kako su tekle pripreme, i
da li su zadovoljni kona~nim
rezultatom, govori Jelena Baji}
Joci}.

“Glavni zadatak bio je da
scene u kojima imamo avione, kao
i scene bitke i akcije snimimo
verodostojno, istinito uz neprimetan
u~inak specijalnih i vizuelnih
efekata i kompjuterske animacije.
Trebalo je osmisliti i re{iti sam
proces snimanja svih tih scena
imaju}i u vidu da u Srbiji ne pos-
toji nijedan avion B 17, kao ni
Dakota. S obzirom na ~injenicu da
je zahtev bio slo`en, rad na
re{avanju ovih scena zapo~et je
mnogo pre po~etka snimanja
samog filma. Dakle rediteljska
razrada scena, knjiga snimanja,
izrada storyboarda, a zatim izrada
3d modela. Paralelno sa svim tim
procesima prolazili smo opse`na
istra`ivanja i obuke u domenu vaz-
duhoplovstva, taktika ratovanja,
kao i analize svakog detalja uz
saradnju sa stru~nim timom konsul-
tanata, generala Dragana Katani}a,

ISTORIJSKI TRENUTAK 
U FILMSKOM SPEKTAKLU

“Heroji Halijarda”otvaraju 10. Festival srpskog filma u ^ikagu

Film JUNACI HALIJARDA PRVA PROJEKCIJA RASPRODATA
DRUGA PROJEKCIJA 10. DECEMBAR 16:00

DRUGA PROJEKCIJA 
10. DECEMBAR 16:00
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generala Jelesija Radovanovi}a, dr.
Milo{a Timotijevi}a, Du{ana Babca
i drugih. U doma}oj kinematografi-
ji se ne pamti ovakav pristup u
radu na vizuelnim efektima koje je
na fenomenalan na~in vodio Bori{a
Simovi}. Upravo ~itav ovaj proces,
kao i vreme koje je posve}eno
ovom segmentu filma, kao i
zna~ajan deo bud`eta filma, urodili
su plodom i zaista se mo`emo
pohvaliti izuzetnim scenama u
kojim se ne mo`e osetiti prisustvo
efekata i CGI-ja, scenama koje na
verodostojan i potresan na~in o`ivl-
javaju jedan deo na{e pro{losti.”

Predrag Joci}, Jelenin
suprug, direktor fotografije, jedan
je od vlasnika i osniva~a produ-
centske ku}e “Contrast Stiudios“,
koja stoji i iza ovog filma.

Kakvi su to izazovi bili
za vas, kao kreativca, reditelja,
kinemaotografa, producenta?
Koliko ste uspevali da kreativne
zahteve smestite u realni bud`et
i iz datih okolnosti umetni~ki i
kinematografski izvu~ete
najvi{e i najbolje?

“Film Heroji Halijarda
je prepun zahtevnih scena koje su
ne samo za mene kao direktora
fotografije, ve} i na{u produkciju
bili veliki izazovi. Morali smo da
zamislimo neke situacije i da se

prilagodimo uslovima, na primer,
kakva je zaista bila atmosfera u
avionu koji je zapaljen i pada i
unutra sa posadom od 10 avi-
jati~ara ili slikanje prazne piste i
zami{ljeni avion koji sle}e, jedna
mala gre{ka dovodi do toga da
slika ne izgleda realno u finalu.
Za potrebe snimanja tih scena
morali smo do detalja da

savladamo unutra{njost aviona
B17 i C47, pozicije avijati~ara,
njihove funkcije i smer kretanja u
slu~aju evakuacije, redosled
iskakanja i jo{ hiljade detalja i
informacija. Iza fotografije

Halijarda stoji ozbiljna ekipa
filmskih radnika koja je maksi-
malno posve}ena svom poslu i
pripreme od skoro dve godine.
Za sve kadrove koji su zahtevali
animaciju i CGI radili smo
detaljne pripreme, crtali story-
board i knjigu snimanja {to zna~i
da je svaki kadar do detalja bio
isplaniran pre snimanja. Kreativni

tim koji je radio na Halijardu je
zajedno bezmalo 18 godina, i za
to vreme nau~ili smo jako bitnu
stvar, kvalitetne i opse`ne
pripreme rezultiraju brzinu i
u{tedu na samom snimanju. To je

bitno i producentima i kreativci-
ma. A po{to smo mi ovde i u
poziciji producenta, mislim na
sebe, Rado{a, Jelenu i Nedeljka,
re{eni smo bili da ulo`imo mak-
simalno u kvalitet i slike i zvuka
a da pritom ne probijemo plani-
rani bud`et. Sa dobro isplaniran-
im bud`etom i odli~nom ekipom
saradnika uspeli smo da izbalan-

siramo izmedju kreatvnih `elja i
produkcionih mogu}nosti.
Rezultati govore da smo uspeli,
ovako nesto je te{ko uraditi i u
daleko bogatijim kinematografija-
ma, a u srpskoj je skoro pa

nemogu}e. Ponosni smo na film
koji smo uradili i svakog ~lana
na{e ekipe.“

Nedavno preminuli
@arko Lau{evi} odigrao je svoju
poslednju ulogu ba{ u ovom
filmu, briljantno, kako je i sve
drugo radio.

“Vi{e puta sam
naglasila da mi je velika `elja,
od kada sam u ovom poslu, a
to je 30 godina, da radim sa
@arkom. Za mene je to bila
velika ~ast. @arko je veliki
glumac, tih, posve}en, predan,
u isto vreme tanan i sna`an, on
je savr{en partner. Daje mnogo,
i time provocira u partneru
`elju da pomera svoje
gluma~ke granice. Bilo je to
veliko u`ivanje. Igramo
supru`nike te 1944. godine koji
u vihoru rata poku{avaju da
spasu decu, tri sina i }erku.
Imali smo mnogo zajedni~kih
scena, fascinirana sam koliki je
on profesionalac. To koliki je
njegov dar, znamo oduvek,
fenomenalan je glumac, ogro-
man profesionalac, predivan
partner. Rekla sam da mi je san
ostvaren. Potpuno mi je iden-
ti~no da mi neko ka`e da mi je
partner Robert de Niro ili
Lau{evi}. To je ta vrsta dara i
harizmati~nih glumaca.“

Mila Filipovi}

www.serbianmirror.com
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“Indigo kristal”, film
koji iz specifi~nog ugla auten-
ti~no govori o dru{tvu u kojem
`ivimo, specifi~an po vizuelnom
identitetu, uradjen u crno-beloj
tehnici, koja je novi trend u
filmskoj industriji. Debitantski
igrani film, diplomski rad red-
itelja i scenariste, Luke
Mihailovi}a, nikoga nije ostavio
ravnodu{nim.

Igrate glavnu ulogu i
kreativni ste producent u ovom
filmu. Kako ste spojili te dve
uloge, i kako vam iz ove per-
spektive izgleda rad na filmu?

“Rad na filmu je bio
izuzetno intenzivan, kako
tehni~ki, scenaristi~ki tako i
emotivno i gluma~ki, jer smo
imali ~este gluma~ke probe
poput onih u pozori{tu. Mislim
da je to zaista dalo dobre rezul-
tate i nekako iz mog
dosada{njeg iskustva je to uvek
veoma potrebno i olak{ava dalji
rad produkciji i upro{}ava pro-
ces samog snimanja.“

Film je na mnogo
na~ina druga~iji - radjen u
crno-beloj tehnici, posve}en
generaciji o kojoj se nije

mnogo govorilo na filmskom
platnu, o temi koja je tabu, pa
je i sam izazvao mnogo reakci-
ja i predrasuda, i pre nego {to
je prikazan. Kako publika
reaguje kada ga pogleda?

“Publika ima jedno
otre`njuju}e ose}anje posle
pogledanog filma, upravo zbog

toga {to se veoma hrabro bavimo
problemima odredjenih slojeva
mladih ljudi. Do sada smo zaista
dobijali veoma pozitivne utiske i
kritike i drago mi je {to je film
uspeo te predrasude, koje su
pratile film u kampanji, da
demantuje.”

Film govori o jednom

gradu, o njegovom karakteru,
ali i o karakteru njegovih ljudi,
onih sa margine. Promovisao je
i rep grupu “Crni Cerak’, ~ija
je karijera krenula u visine,
posle filma. Kako je vama
izgledao rad sa tom novom gen-
eracijom? I reditelj je debito-
vao ovim filmom.

“Rad je bio vrlo
pou~an i inspirativan. Susret sa
nekom novom generacijom je i
meni dao sve`inu i druga~iji
ugao gledanja na odredjene
probleme sa kojim se sre}u u
dru{tvu i `ivotu. Mislim da je
mnogima ovaj film bio “vetar u
ledja“.

U ^ikagu ste na
Festivalu bili 2019. godine, pre
kovida. Sve se od tada prome-
nilo, u va{em `ivotu hvala
Bogu desilo se i roditeljstvo.
Kako sada o~ekujete susret sa
~ika{kom publikom?

“Nadam se da }e publi-
ka da nas do~eka vrlo srda~no
kao i pro{li put. Lepa se}anja
me ve`u za ^ikago i verujem da
}e i ovog puta biti tako.“

^ime je sada okupi-
rana vVa{a produkcijska ku}a,
na kojim projektima radite?

“Trenutno razvijamo tri
projekta, ali jo{ uvek nije vreme
da o tome govorim. Svakako }e
biti ne{to novo i druga~ije od
projekata koje smo do sada
radili. Uvek se trudimo da se
bavimo razli~itim temama.

Mila Filipovi}

BEZ PREDRASUDA DO PRAVOG PUTA
Miodrag Radonji}, glumac i producent filma “Indigo kristal”
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Milo{ Petrovi} Trojpec
po sopstvenom priz-
nanju u ovu ulogu

uneo je dosta svog `ivotnog
iskustva i poku{ao da lik koji
tuma~i kreira su{tinski ulaze}i u
dubine svoje du{e. Ima ga u
pozori{tu, doma}im serijama,
ovim filmom i na velikom plat-
nu.

U filmu igrate jednu
od glavnih uloga. Kako ste vi
videli ovu pri~u o sukobu gen-
eracija, odakle ste vi crpeli
specifi~nost svog lika?

“Ovu pri~u sam video
kao potpuno realnu, istinitu i
sveprisutnu, a inspiracija za lik
je potekla uglavnom iz li~nog
`ivotnog iskustva.“

Film razvija pri~u o
ozbiljnoj tvrdnji da sloboda

nije da radi{ ono {to ho}e{, ve}
da je sloboda da ne radi{ ono
{to ne}e{. Kako je igrati na toj
tankoj liniji izmedju slobode i

neslobode?
“Svakako izazovno, no

~ovek dosledan i od principa, sa
stavom koji se ne menja u odno-
su na li~ne ili tudje interese
svakako da mo`e biti slobodan,
odnosno da ne radi ono {to
ne}e.”

Kako se se}ate rada na
filmu, saradnje sa kolegama?

“Se}am ga se kao vrlo
napornog, turbulentnog i
psiho-fizi~ki izazovnog ali punog
prelepih stvarala~kih momenata
pro`ivljenih sa ekipom koja je
provala tih mesec i kusur dana u
[apcu rade}i na ovom filmu.

Ovi te{ki momenti koje
pominjem su vezani uglavnom za
moje obaveze, u to vreme,
vezane za igranja u pozori{tu, po
dvadesetak igranja mese~no, rada
na novoj predstavi, uporedo sa
snimanjem u [apcu i konstantna
putovanja na toj relaciji nekada
vi{e puta dnevno. Svakako da su

ekipa koja je radila na filmu i
na{i privatni odnosi doprineli da
taj naporan period bude dosta
lak{i i inspirativniji.“

I vi dolazite na Festival
u ^ikagu, {ta o~ekujete od sus-
reta sa ovda{njom publikom.

“S obzirom na to da je
^ikago drugi ’srpski’ grad po
veli~ini, posle Beograda, o~eku-
jem toplu dobrodo{licu i pozi-
tivne reakcije publike na na{
film.”

Denis Muri}, koga pam-
timo iz filmova “Ni~ije dete” i
“Enklava“, takodje je ostvario
zna~ajnu ulogu u filmu “Indigo
kristal”.

Kako je za vas
izgledao rad na ovom filmu,
gde ste sve tragali za karak-
terom lika koji tuma~ite, jeste li
uspeli da i iz negativca izvu~ete
i crtu dobrog i vrednog?

“Uvek mi je najve}a
inspiracija okolina, ali smo dosta
toga doma{tavali na probama

koje smo imali pre samog sni-
manja i mislim da je ’lik’ Zizija
tada nastajao najvi{e. Da li smo
uspeli da prika`emo sve {to smo

`eleli ne znam, ali se nadam da
}e publika voleti i ‘dobre’ i
‘lo{e’ strane ovih likova, kao {to
smo mi dok smo ih stvarali.“

“Indigo kristal” je
diplomski film reditelja, koji
vam je prijatelj. Kakva je
bila saradnja na setu, saradn-
ja sa kolegama, mladim glum-
cima?

“Saradnja, pre svega sa
Lukom, a i sa ostalim kolegama,
se zasnivala na razumevanju i
slobodi. I iz toga su, ja mislim,
proizilazile neke odli~ne stvari.
Ceo proces kroz kroji smo pro{li
mi mnogo zna~i. Samo snimanje
}u pamtiti celog `ivota, siguran
sam.”

Do}i }ete na Festival
srpskog filma u ^ikagu. Kako
o~ekujete susret sa ovda{njom
publikom?

“Muzika koja dolazi
konkretno iz ^ikaga nam je bila
takodje velika inspiracija za
kreiranje likova i pri~e, tako da
sam siguran da }e publika
u`ivati u filmu.”

Mila Filipovi}

Milo{ Petrovi} Trojpec i Denis Muri} o svojim ulogama u filmu “Indigo kristal”

DRAMA U CRNO-BELOM
Intervju

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!

www.serbianmirror.com

POGLEDAJTE “INDIGO KRISTAL”
U SUBOTU 9. decembra u 8:50 i  susretnite 

se sa na{im gostima glavnim junacima filma.
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Za Marka Gruji}a volimo
da ka`emo da je na{
^ika`anin, iako ve}

nekoliko godina `ivi i radi u
Los Andjelesu. Kao veliki
zaljubljenik u filmsku umet-
nost, re{io je da se posveti toj
profesiji i karijeru nastavi u
epicentru, bez obzira na
pote{ko}e sa kojima se svaki
novi talenat susre}e.
Festivalska publika ga takodje
poznaje, a ove godine }e imati
priliku i da vidi njegov doku-
mentarni film “Oma` rok zvez-
di“.

“Oma` rok zvezdi je
film o na{em ~oveku koji imi-
tira Bono Voya. Naime, Pavel
Sfera je rodjen u Novom Sadu,
ali kao mali sa porodicom
dolazi u Ameriku. Od 2001.
Pavel se profesionalno bavi
imitiranjem Bona iz grupe U2.
Pavel ima i U2 trubute bend i
oni ~esto nastupaju. Pavel je
‘pljunuti’ Bono Voy! To je
fascinanta stvar. Svuda gde se
pojavi on izazove haos! Ljudi
`ele da se slikaju s njim, `ele
njegov autogram. Ja sam se
vi{e puta na{ao u njegovom
dru{tvu i bio sam zapanjen
kako to sve izgleda. Pavel je
snimio i nekoliko reklama, bio
je na {ou za talente i dugi niz
godina radi na humanitarnim
akcijama.

Ja sam Pavela upoznao
2014. godine, ba{ kada sam se
preselio u Los Andjeles. I mi
smo odmah po~eli da snimamo
dokumentarac. Snimili smo nje-

gov koncert u Las Vegasu za
St. Patrick’s Day, ali smo tu i
stali. Tek smo 2022. nastavili
sa snimanjem! Trebalo nam je
9 godina da zavr{imo
dokumenetarac. Od po~etka

sam znao da je ovo dobra pri~a
i drago mi je da }e kona~no
ljudi da se upoznaju sa
Pavelovim `ivotom. Meni je
zanimljivo to {to sam otkrio {ta
sve postoji i ~ime se ljudi sve
bave. A glavna ideja je bila da
vidimo koliko Pavel ima
sli~nosti sa Bonom. Koliko je
on izgubio samo sebe u proce-
su imitiranja a koliko je ostao
samo svoj.“

Kontaktirali smo
Universal Music Group za neke
materijale. Ostalo smo sve mi
snimili. Ono {to jo{ nismo
uradili, ali planiramo, jeste da
kontaktiramo Bonovog
menad`era i da vidimo da li bi
on pristao da popije kafu sa
Pavelom i da mi to takodje

snimimo. Mislim da bi to upot-
punilo na{ dokumentarac. Ono
{to znamo jeste da Bono i U2
znaju za Pavela i upoznati su
sa njegovim radom.

Ove godine }e{ na

Festivalu predstaviti svoj film,
a od po~etka si bio prijatelj
Festivala i pomagao koliko si
mogao. Kakav je sada ose}aj?

”Festival srpskog filma
u ^ikagu je ne{to {to se ne
propu{ta! Tu su naravno novi
filmovi koji se mogu pogledati,
ali mislim da je Festival dobro
mesto za networking. Ja sam
upoznao dosta dobrih i talento-
vanih ljudi ba{ na ovom festi-
valu. Velika je stvar {to dolaze
glumci i ostali umetnici iz

Srbije. Velika je stvar za na{e
ljude koji su daleko, ali ipak
mogu da upoznaju i vide sve te
zvezde, koje godinama gledaju
na malim ekranima.“

Kakav je tvoj `ivot u
Holivudu ovih dana?

“@ivot umetnika u
Holivudu je zanimljiv, ali je i
naporan. Naime, mora se
pre`iveti! Ne postoje granice
kreativnog naboja, ali postoje
granice u potrebi za pre`ivlja-
vanjem. Svaki umetnik mora

biti spreman da radi neki drugi
posao uporedo sa onim ~ime
`eli da se bavi. Tako da mu to
oduzme dosta vremena. I to je
problem. Kako zadr`ati vreme
i kako ostati na pravom putu,
jer posle nekoliko meseci,
nekoliko godina, ~ovek se
zapita {ta on u stvari radi.
Video sam mnogo ljudi koji su
odustali. Video sam mnogo
ljudi koji su se okrenuli samo
novcu. Ali sam isto tako upoz-
nao mnogo talentovanih ljudi
koji su me podr`ali i koji su
mi dali volju i nadu. Koji su
me inspirisali i sa kojima sam
radio. To je najbolja strana
Holivuda. Ne manjka talenta. I
svake godine dodju novi, tako
da se krug samo {iri.“

Pro{le godine si pom-
injao da radi{ na pripremama
za jedan zanimljiv igrani film.
Dokle si sa time do{ao?

“Trenutno zavr{avam
pilot epizodu za TV seriju koja
se zove ‘The Valley’ (Dolina).
Radim jo{ na scenariju o kome
smo pri~ali pro{le godine, ali
ne bih sada da otkrivao detalje
o tome. Za taj projekat tra`imo
novac. Ono {to je najve}i prob-
lem kod umetnika je na}i novac
da se bilo {ta snimi. Jer tu radi
ceo tim ljudi i svi oni moraju
da jedu. Plus {to mora da se
iznajmi oprema, plate lokacije,
set dizajn itd… I na kraju treba
imati malo sre}e. Da taj film
dodje u prave ruke. U stvari
treba se spremati i raditi i
~ekati trenutak kad vam se
pru`i {ansa. Ali pru`ena {ansa
nije ni{ta, ako nemate {ta da
ponudite. Ja verujem da se
pravi talenat probije kad-tad,
samo se ne sme odustati. Sve je
tajming u `ivotu a pogotovu u
filmu.”

Ima{ li tremu pred
premijeru tvog filma u
^ikagu?

“Ja sam dugo godina
`iveo u ^ikagu, tamo su moji
ljudi. Bi}e mi izuzetno drago da
svi ti moji ljudi dodju da vide
{ta radim. To su i na{i, ali i
Amerikanci sa kojima sam
pohadjao {kolu. Svaki umetnik
jedva ~eka da gleda svoj film na
velikom platnu u dobrom
bioskopu. To je ve} ne{to kad
mo`ete kupiti kokice i odgledati
svoj film sa drugim ljudima koji
nisu iz te bran{e. Jedva ~ekam
susret sa ~ika{kom publikom.”

Mila Filipovi}

Marko Gruji}, reditelj dokumentarnog filma ”Oma` rok zvezdi”

IMITACIJA @IVOTA
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Poslednjeg dana Festivala bi}e
prikazan i dokumentarni film
“Yu Grupa – trenutak sna“,

za sve one koji `ive rock and roll,
i koji su `iveli na prostorima biv{e
Jugoslavije, izgubili zemlju, ali ne
i grupu koja ih je spajala. Svojim
maestralnim rediteljskim rukopi-
som, Darko Lungulov je uspeo da
uhvati najva`nije zrake svetlosti
koji su pratili vi{edecenijsku kari-
jeru ovog porodi~nog benda, i
predstavi publici ono {to o ~lanovi-
ma grupe nisu znali. Rad na filmu
uzeo je 7 va`nih godina, a reditelj
otkriva {ta je bilo najte`e, a {ta
najlep{e u tom kompleksnom pro-
cesu.

“Najte`e je bilo u poroce-
su monta`e, koji je trajao ~ak dve i
po godine, u kome sam poku{ao da
nadjem pravi balans izmedju
intimnog i velike, epske pri~e;
izmedju porodi~nog, izazova Petra
Jeli}a i njegove porodice, trebalo je
to umiksati kroz pri~u o jednoj
dr`avi. Ovo je prakti~no film o tri
zajednice – jedna zajednica je
porodica, druga je rock bend, a tre}a
je dr`ava koja se raspala; te tri pri~e
se prepli}u, jedna drugu komen-
tari{u, a tu je i pri~a Petra Jeli}a,
koja se odigrava dok snimamo ovaj

film, njegova borba za zdravlje nje-
govog deteta, {to je bio takodje veli-
ki izazov, i veoma dirljivo.

Najlep{e u celom procesu
je ta porodica Jeli}, to su ti ljudi
koji su me velikodu{no pustili u
svoje `ivote, to je Yu grupa, koja
mi je poklonila ogromno poveren-
je; ni jednog trenutka nisu zahtevali
da vide u kom pravcu moj film ide.
To je taj dragoceni poklon, ja sam
im se pribli`io i malo bolje ih
upoznao. Imao sam divne sarad-
nike, Milo{ Kora}, monta`er,
pomogao mi je da nadjem put, zato
je i dobio nagradu za monta`u na
Martovskom festivalu, kao i diza-
jneri zvuka, koji su u ovom filmu
napravili malo ~udo – to su Milo{

Drobnjakovi} i Milan Uzelac, koji
su takodje dobili nagradu za
najbolji dizajn zvuka, a na istom
festivalu i film je dobio nagradu za
najbolji film Festivala.“

Porodica Jeli} ima taj
neverovatni porodi~ni talenat, ali
spada i u slo`ne porodice, na koje
bismo se mogli ugledati. Da li
imaju neki recept za to?

“Ta~no je da su vrlo

slo`ni, kompaktni, izuzetni na
mnogo na~ina, podr`avaju jedni
druge, a ja sam se u to tokom ovih
sedam godina uverio i delovalo je
lekovito na mene, ali i sve nas koji
smo sa njima radili. Na{ narod,
koji je veoma talentovan i
sposoban na mnogim poljima, ima
jedan veliki antitalenat – a to je
ose}aj za slogu, {to nas ko~i i
unazadjuje. Mogli bismo se ugle-
dati na Jeli}e, ali nisam siguran da
je realno da oni imaju recept kako
da budemo slo`ni. Sloga proizilazi
iz njihovih karaktera, sposobnosti
da komuniciraju, da se ~uju medju-
sobno. Nama to kao narodu zaista
fali, ne umemo da razgovaramo,
zato nema ni sloge. I kada se

~ujemo, mi se na`alost, ne
razumemo.”

Izgubili su dr`avu, ali
nisu svoje ime, koje postoji ve} 53

godine. U ~emu je magija nji-
hovog postojanja, koju ste
uhvatili ovim filmom?

“Sama ~injenica da toliko
dugo postoje, da nisu poklekli pod
razli~itim pritiscima, naro~ito u
vreme raspada Jugoslavije, uspeli
su da se odr`e i da se bave

muzikom, za koju prakti~no `ive.
Oni su prevazi{li sve pritiske i svo-
jom moralnom stameno{}u i zdrav-
im razumom odlu~ili da se ne stide

ni svog imena, ni svoje muzike. To
jeste koren njihove trajnosti, konti-
nuiteta i kvalitetne muzike koju
sviraju. Trenutna politika ih nije
zanimala, bili su izvan svega toga,
i opstali su zbog toga.”

[ta ste vi, kao umetnik,
nau~ili od njih koji postoje tako

dugo?
“Oni su veoma disciplino-

vani, vredni, izuzetno profesionalni
umetnici, koji svakom nastupu pris-
tupaju sa istom ozbiljno{}u i kako
Dragi voli da ka`e – kod njih nika-
da nema odradjivanja. Oni su
prisutni, taj pristup, ~vrstina i
uve`banost uvek se oseti, i to je
ono {to sam od njih nau~io. Radna
disciplina i profesionalnost, to je
ono {to svaki umetnik duguje svo-
joj publici, ali i sebi, i umetnosti i
zanatu kojim se bavi.”

Film je dobio mnoge
nagrade, kako publika reaguje?

“Publika je veoma emo-
tivna. Dosta je neo~ekivano da
jedan film o rock bendu bude
toliko emotivan, naro~ito zbog te
li~ne pri~e i borbe sa kojom se
Petrova porodica suo~ava.
Emotivna je i pri~a o jednoj zajed-
nici koja se raspala, i to publika
prepoznaje. Ljudi udju u salu
o~ekuju}i jedan muzi~ki film, ali
izadju sa utiscima o dubljem sagle-
davanju ~itave pri~e, sa emocijama
na vi{e nivoa. Na premijeri u
Novom Sadu prepuna sala je
stoje}i aplaudirala i to je bila
veoma dirljiva scena. Tako znam
da ih je film dodirnuo.”

Trenutno ste zauzeti
promocijama u bioskopskoj dis-
tribuciji, ali ve} dve i po godine
radite i na pripremama za svoj
novi igrani film.

“Vra}am se sada opet
igranom filmu. Radi se o poluauto-
biografskom delu, radi se donekle
o mom odrastanju, radni naslov je
‘1970’, to je pri~a o odrastanju
tokom sedamdesetih, u kome se
de~ak sre}e sa svetskom i
lokalnom kulturom, i pri~a o utica-
ju hipi kulture i kulture jedne soci-
jalisti~ke Jugoslavije. To je
komedija-drama, i ako sve bude u
redu snimanje }e po~eti na leto
2024. godine.”

Ne mo`ete prisustvovati
na{em jubilarnom Festivalu, ali
imate poruku za njegove poseti-
oce.

“@ao mi je {to ne mogu
biti prisutan u ^ikagu, `elim da
gledaoci u`ivaju u svim filmovima
koji se prikazuju, da vide na{e
savremeno filmsko stvarala{tvo.
Drago mi je da ovaj Festival posto-
ji, ja i dalje ̀ ivim izmedju Beograda
i Njujorka, u kome, na`alost, nema
ovakve manifestacije. ^estitam na
jubileju i hvala vam {to ga orga-
nizujete i {to }e na njemu ove
godine biti prikazan i moj film.”

Mila Filipovi}

Darko Lungulov, reditelj filma ”Yu Grupa – trenutak sna”

VI[E OOD MMUZIKE –– VVI[E OOD @@IVOTA

www.serbianmirror.com
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Ovogodi{nje filmsko leto u
Srbiji najvi{e }e pamtiti
mladi glumac Stefan

Jevtovi}, koji se kao debitant
oven~ao sa dve vredne nagrade, i
tako potvrdio svoj talenat,
dugogodi{nji rad i `elju da se kao
glumac ostvari u Srbiji. To su
prepoznali i filmski kriti~ari i
filmski stvaraoci, a {to je
najva`nije i mnogobrojna publika.

Na{ ^ika`anin, Stefan se
posebno raduje ovogodi{njem
Festivalu, na kome }e publika i
prijatelji videti i njegov film.

Kako ti ide{ u susret
Festivalu srpskog filma u
^ikagu, na kome }e ovda{nja
publika premijerno videti film
“Ko `iv, ko mrtav?“

“Na Festival dolazim
punog srca, jer }e svi moji divni
prijatelji mo}i da vide jedan sja-
jan film.“ 

Koliko se tvoja karijera
promenila posle nagrade koju si
dobio, ima li vi{e ponuda,
mogu}nosti, razgovora?

“Ne znam koliko se
promenila, ali znam da sam jo{

`eljan da radim, ali to je moj li~ni
ose}aj i cilj u ovom poslu. Radi
se, po~eo sam da radim, tako da
sam zadovoljan, ali ho}u jo{.“

Kako bi najjednostavni-
je objasnio temu i ideju filma?

“Film je akciona
komedija, uz poruku da kad se
bori{ do kraja, uvek stigne i
zaslu`ena nagrada.”

Da li si posle dobijene
nagrade bio u kontaktu sa pro-
fesorkom Vidom Ognjenovi}?
[ta ona ka`e, kako je reagovala,
jer si o~ito ispunio njena o~eki-
vanja?

“^estitala mi je punim
srcem, mnogo je sre}na.
Profesorka Ognjenovi} uvek misli
i zna da mo`e jo{, da uvek mo`e
bolje, i ja se sla`em sa tim.”

Publika }e videti neko-
liko izuzetno kvalitetnih filmova
na Festivalu. {ta ti ina~e misli{ o
festivalima, i kako vidi{ ovaj
~ika{ki i njegovu budu}nost?

“Ja volim festivale,
volim kada su svi tu, od kolega
do publike, dru`enje je veliki
faktor. I vra}a ljude da dolaze na
festivale, da idu u bioskope. A
~ika{ki festival ima veliku

budu}nost i va`nu misiju, mislim
da je divno za na{e ljude u
^ikagu da imaju susret sa glum-
cima, rediteljima i producenti-
ma.“

Na ~emu sada radi{?
“Trenutno radim na dva

nova projekta, ali jo{ nije vreme
da otkrivam detalje.”

Mila Filipovi}

Stefan Jevtovi} – debitant sa dve presti`ne nagrade

KO @IV, KO MRTAV
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“Oluja“ je film o egzodusu srp-
skog naroda iz Krajine 1995. godine. A ta
re~ je za sve nas koji smo to vreme `iveli
asocijacija na samo jedno – zlo! 

Kako ste se usudili da se
uhvatite u ko{tac sa ovom temom i
dogadjajem koji je jo{ uvek toliko sve` u
srcima i bi}ima svih koji su pre`iveli?

“Taj poduhvat nije bio nimalo
lak, s obzirom na prisutnu emociju i
iskustvo iz tog vremena kojeg smo svi mi
koji smo radili na filmu, bili svesni.
Svedo~enja ljudi i li~nih poznanika koji su
na sopstvenoj ko`i osetili taj avgust 1995.
godine u Krajini, gubici voljenih, ~ekanje i
napu{tanje svojih domova u koloni, u
potrazi za novim domovima u nepoznatom
pravcu, meni su bili najpotresniji deo ovog
projekta. Sa druge strane, sva ta
traumati~na iskustva doprinela su da mi,
koji smo tvorci filma, prenesemo publici
verodostojno pri~e tih obi~nih, nedu`nih
ljudi, civila koji su bili `rtve u razli~itim
oblicima, ove zlo~ina~ke operacije u okviru
rata u Hrvatskoj.“

Koliko je bilo te{ko na}i pravi
ugao za pri~u, onaj koji nikoga ne bi
uvredio (po{to smo u eri politi~ke korek-
tnosti svi isuvi{e uvredljivi i povredljivi),
i {ta je vas, kao producenta, privuklo toj
pri~i?

“Pa upravo te pri~e obi~nog
~oveka na tom mestu i u to vreme, bile su
osnovna vodilja u stvaranju filma. Mi
nismo `eleli da veli~amo nikakav rat, ve}
potpuno suprotno, `eleli smo da ‘Oluja’
bude antiratni film, baziran na istinitim
pri~ama ljudi koji su iskreno podelili sa
nama svoja `ivotna iskustva
iz tog vremena. Stava sam
da istorija treba da
ostane pro{lost, ali isto
tako da ne treba ostati
slep i nem na `rtve
koje je podneo na{
narod. Njihovu bol
nikada ne}emo nadok-
naditi, ali moramo dati
sve od sebe da ne
dozvolimo da se
bilo {ta
sli~no

ikada  ponovi. Upravo u tome se ogledala
velika odgovornost koju smo mi kao pro-
ducenti imali na svojim ledjima i neizmer-
no smo sre}ni {to smo, sude}i prema reak-
cijama publike, uspeli u na{oj misiji.”

Producirate i film “Ko{are“,
opet bolna tema. Kako donosite te
poslovne odluke, koliko je va`na saradn-
ja sa ekipom, dobra energija?

“Tako je, opet ni{ta manje bolna
tema za srpski narod. Na`alost, istorija
na{eg naroda je bila takva da danas mi koji
smo filmski tvorci imamo dosta te{kih
tema koje mo`emo da obradjujemo. Sa
druge strane, kao profesionalci u poslu
ose}amo se du`nim da prepri~amo i
preto~imo sve to na filmska platna. I ja
sam ponosan {to dela koja ostavljam iza
sebe, mogu da budu izmedju ostalih, infor-
mator za neke nove generacije koje dolaze
i koje sre}om nisu morale da pro`ivljava-
ju ono {to nam se de{avalo tih 90-ih god-
ina. Moja }erka ima devet godina i uvek
sam razmi{ljao kako }e ona za dve deceni-
je gledati na stvari kojih sam ja kao dete
bio svestan? Upravo mislim da su filmovi
koje stvaramo svedoci jednog vremena i
ostavljamo ih u amanet mladima, ali i

svim budu}im generacijama.”
Producent ste i filma o D`eju,

za koji svi ka`u da je odli~no uradjen.
Nela Mihailovi}, koja igra njegovu
u~iteljicu, bi}e gost Festivala. [ta
o~ekujete od tog filma o na{oj pozna-
toj urbanoj legendi?

“Verujem je da }e i ovaj film
izazvati posebnu emociju kod gledalaca.

D`ej je bio takav da i oni koji nisu
slu{ali njegove pesme i koji nisu

podr`avali taj muzi~ki
`anr, znaju ko je. U
filmu je predstavljen
njegov `ivot, odras-
tanje i put ka uspe-
hu, ba{ prema
s v e d o ~ e n j u
najbli`e familije,
rodjaka, prijatelja
i kolega.
Smatram da
upravo te pri~e
najvi{e dopru
do publike, i
da u ovom
filmu ima

dosta potencijala da se publici dopadne
film i na neki na~in sa~uva uspomenu na
D`eja.“

Bi}ete gost Festivala u ^ikagu,
razgovarati sa publikom, medju kojom }e
sigurno biti mnogo onih koji su pre`iveli
Oluju, zapo~eli novi `ivot, postali
uspe{ni, ali do kraja `ivota sa tim te{kim
o`iljkom. [ta im mo`ete re}i iz va{eg
ugla?

“Mnogo mi je bitnije {ta }e oni
re}i meni, nego {ta }u ja re}i njima.
Veoma sam nestrpljiv da ~ujem njihove
utiske, jer to }e biti zaista posebno emo-
tivno ve~e – da na drugom kontinentu ljudi
imaju priliku da pogledaju film koji
svedo~i o tome otkud se oni danas nalaze
u Sjedinjenim Ameri~kim Dr`avama. Ja
njima mogu samo da ka`em koliko smo
ra~una vodili o svakom detalju, da finalni
proizvod na{eg rada i truda bude ne{to na
{ta }e ba{ oni biti ponosni i na ~emu }e

biti zahvalni. Brojim dane do susreta sa
njima i njihovih utisaka, jer to }e zaista
meni kao producentu biti najve}i reper
uspeha mog rada.“

Film je punio bioskope, bio
prikazan i na televizijama. A moglo je
biti i 250,000 filmova, koliko i izbeglica.
Sigurna sam da nikoga nije ostavio ravn-
odu{nim.

“Veoma smo zadovoljni kako je
pro{ao film, kako u Srbiji, regionu, a evo

do{li smo i do ^ikaga. Broj gledalaca iz
dana u dan raste, s obzirom na to da se
film kao i serija i dalje prikazuje na
mnogim platformama i TV kanalima.
Izuzetno sam ponosan na celu ekipu koja je
radila predano na ovom projektu, zahvalan
sam svim ljudima koji su podelili sa nama
svoja iskustva, jer je sve to dovelo zajed-
ni~ki do uspeha i da ova pri~a dodje na
pravi na~in do publike! Takodje, `elim da
istaknem da realizacija filma ‘Oluja’ ne bi
bila ovako uspe{na, da dr`ava i Telekom
Srbija nisu prepoznali nacionalni zna~aj
ovog projekta, kao i va`nost ulaganja u
filmsku industriju, {to nam je dosta pomog-
lo u stvaranju. Pri zavr{etku premijere,
naknadno sam gledao televizijske priloge i
snimke ljudi koji su napu{tali salu i na
sva~ijem licu se mogla uo~iti emocija, {to
je za nas koji stojimo iza filma, najbolji
pokazatelj da smo uradili dobar posao.“

Mila Filipovi}

Intervju :  Nemanja Mi}i}, producent filma ”Oluja”

www.serbianmirror.com

Sponzori  projekcije filma OLUJA u ^ikagu su 
humanitarne organizacije “Sabor kraji{kih Srba” 

i  Udru`enje kraji{kih Srba “Prelo”, koji }e 
pre prikazivanja filma, organizovati tribinu 

u prostorijama SNO, u subotu, 09. novembra u 15:00h  
kao propratni program festivala.

Govori}e producent Nemanja Mi}i} i ljudi koji su 
bili deo progona Oluja.

OLUJA, ANTIRATNI FILM

NE PROPUSTITE OVAJ FILM
U SUBOTU 9. decembra u 6:00 
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Miroslav Mogorovi}, poznati
filmski radnik, producent,
nekada{nji izvr{ni producent

Festa, osniva~ kompanije “Art and
Popcorn“, takodje }e biti gost na{eg
Festivala u ^ikagu. Veliki poznavalac
filma, sa sluhom za dobar scenario, iza
sebe ima mnoge odli~ne filmove, a ove
godine je producirao dva najbolja
doma}a filma, od kojih je jedan i srpski
kandidat za Oskara.

Na koji na~in birate projekte u
koje }ete ulo`iti i novac i vreme i {ta
vas je privuklo filmu “[to se bore misli
moje“?

“Ja sam, kao jedan od najak-
tivnijih i najuspe{nijih producenata u
regionu biv{e Jugoslavije, imao zado-
voljstvo da saradjujem sa brojnim autori-
ma i napravim filmove koji su bili
zapa`eni na medjunarodnoj sceni.
Projekte biram u odnosu na zna~aj teme,
kvalitet autora ali i potencijal samog
scenarija da komunicira sa publikom,
kako u bioskopima tako i na medjunaro-
dnim festivalima. Rukovodim se i svojim
znanjem i svetonazorima, a sada ve}
imam i dovoljno iskustva da mogu da
prepoznam potencijal projekta i da znam
kako da ga najbolje usmeravam i plasir-
am, da bismo napravili uspe{an i komu-
nikativan film.

Sa Miloradom
Milinkovi}em me vezu-
ju vi{egodi{nja saradn-
ja i prijateljstvo. Bio
sam prijatno iznenad-
jen kada sam saznao
da njegov novi film
ima za temu `ivot i
smrt jednog od
najzna~ajnijih srp-
s k i h
vladara,

prosve}enog kneza Mihaila, te sam sa
zadovoljstvom prihvatio da se bavim
izvr{nom produkcijom ovoga filma.”

Bili ste i koproducent filma
“^uvari formule“, dakle ima vas u dva
najbolja ovogodi{nja srpska filma.
Jeste li takav rezultat i o~ekivali?

“Svakako da je za mene ovo

bila jedna vi{e nego uspe{na godina, i
jako sam sre}an {to zemlju Srbiju pred-
stavljam sa dva uspe{na ostvarenja pre-
poznata u medjunarodnim okvirima i
koja }e sigurno ostati zapam}ena.

Kako film ipak pripada oblasti
show buisiness-a nikad se ne zna kako }e
reagovati publika, ali mi uvek ~inimo sve
{to je u na{oj mo}i da rezultat bude
najbolji mogu}i. Tako smo radili i ova
dva filma i drago mi je da su oni na{li
svoj put do srca gledalaca.“

Dugo ste aktivni na razli~itim
festivalima, bavite se filmom na mnogo

na~ina. Kako o~ekujete susret sa
~ika{kom publikom, na

jednom skromnom fes-
tivalu, ali jedinom u
Americi, koji postoji
evo ve} 10 godina?

“Radujem
se ponovnom
dolasku u ^ikago
za koji me ve`u
lepa se}anja od
pre nekoliko
godina, kada
sam gostovao
takodje sa srp-
skim kan-

didatom za
Oskara, filmom

’Rekvijem za
gospodju J.’, u

mojoj produkciji.
Zna~aj festivala prevazi-

lazi okvire ^ikaga i mis-
lim da je za na{u
nacionalnu zajednicu
veoma zna~ajno da posto-

ji. Festival srpskog filma u ^ikagu
zajedno sa Festivalom srpskog filma u
Australiji ~ini mnogo za kulturu na{e
zemlje i smatram da su to dva nabolja
festivala u zemljama dijaspore.

Nadam se da }e festivali nas-
taviti da se razvijaju i da }e u Republici
Srbiji u budu}nosti dobijati ve}a sredst-
va, s obzirom na njihov zna~aj.”

Imate zanimljivo iskustvo sa
scenarijem za film “Deca Kozare“,
Lordana Zafranovi}a. [ta je, po va{em
mi{ljenju, presudilo u odgadjanju sni-
manja, odbijanjima za sredstva i
drugim problemima sa kojima se ovaj
projekat susre}e? Ho}e li uskoro po~eti
snimanje?

“Izuzetno sam profesionalno
zadovoljan {to sam, u saradnji sa
Lordanom Zafranovi}em, uspeo da pono-
vo aktualizujem fantasti~ni scenario
Arsena Dikli}a, za koji sam od po~etka
bio siguran da }e postati odli~an film.
Radujem se da je Lordan snimio igrani
film posle vi{e od tri decenije pauze.
Snimanje je zavr{eno u jesen ove godine

u produkciji @eljka Joksimovi}a i mojoj
koprodukciji. Nadamo se da }e to biti
film koji }e obele`iti slede}u godinu.
Svakako je tema veoma zna~ajna za srp-
ski nacionalni korpus, i o~ekujem da }e
biti prepoznat i na medjunarodnoj festi-
valskoj sceni.“

Kako vidite sada{nju srpsku
filmsku produkciju, po ~emu smo blizu
svetu, a po ~emu jo{ uvek mnogo
daleko?

“Usled ekplozije broja TV seri-
ja u Srbiji, mogu slobodno re}i da se
smanjio interes autora za snimanje fil-
mova, jer su zauzeti realizacijom serija.
To nikako nije dobar pokazatelj razvoja
srpske kinematografije. Takodje, sredst-
va koja obezbedjuje Filmski centar
Srbije nisu dovoljna ni za po~etak real-
izacije filma, te se nadam da }e novo
rukovodstvo FCS-a obezbediti sredstva
koja }e omogu}iti realizaciju filmova na
adekvatan na~in. U suprotnom, srpski
film ima}e sve manje autora i produce-
nata koji }e biti u mogu}nosti da uop{te
naprave film.“ Mila Filipovi}

Miroslav Mogorovi}, producent filma ”[to se bore misli moje” srpskog predstavnika za Oskara

Subota, 9. Decembar
SRPSKI FILMSKI FESTIVAL

^IKAGO 2023.

UMETNOST PRODUKCIJE



19Decembar 2023. Predstavljamo vam

www.serbianmirror.com

Ka`e jedna poslovica da na
`ivotnu sre}u veoma uti~e
izbor zanimanja. Sude}i

po tome, jedna devoj~ica koja se
zavolela zaminanje o~nog lekara,
postala je veoma sre}na `ena.
Zavr{ila je presti`ne {kole, radi u
Centru za progresivnu kratkovidost
Park Ridge, svoje znanje deli sa
mladim studentima na ~etiri fakul-
teta…

Doktorka Vesna Simi} je
o~ni doktor koji slu`i na{oj srp-
skoj dijaspori u ^ikagu od 2001.
godine, a zadovoljni pacijenti
tvrde da se pored njene stru~nosti
prime}uje i njeno ogromno zado-
voljstvo dok poma`e pacijentima
da pobolj{anjem vida pobolj{aju
svoj `ivot.

Uz sve to, ona je veoma
aktivna u srpskoj zajednici,
podr`ava kulturne dogadjaje,
pozori{ne predstave, humanitarne
organizacije i jedan je od sponzo-
ra Srpskog filmskog festivala
^ikago od samog po~etka, na
~emu joj se ovom prilikom zah-
valjujemo.

A kao kruna njenog
uspeha je njena sre}na i slo`na
porodica. Naime, pored uspe{ne
karijere, visokog ugleda medju
kolegama, pacijentima, ali i medju
na{im sunarodnicima, doktorka
Simi} je uspela da u skladnom
braku, odgaji i troje dobre i
uspe{ne dece.

Kako je snove pretvorila
u realnost, za Ogledalo razgo-
varamo sa ~uvenom doktorkom
Vesnom Simi}. 

Od kada postoji va{e
interesovanje ba{ za ovaj vid
medicine?

“Jo{ kao mala devoj~ica
u drugom ili tre}em razredu
osnovne {kole u malom mestu
Ora{cu pored Obrenovca u Srbiji,

znala sam da `elim postati doktor
i da }u pomagati ljudima.

Moj deda @ivko je bio
slep na jedno oko jo{ od svoje 20.
godine, nakon povrede koju je
zadobio tokom lova~ke nesre}e.
Kada sam stigla u Severnu
Ameriku, jo{ kao 15-godi{nja
devoj~ica pomagala sam dedi kao
prevodilac kada bi i{ao na o~ne
preglede. Tokom tih pregleda
dobila sam inspiraciju da
postanem o~ni doktor.

Dok sam pohadjala
Loyola Univerzitet u ^ikagu, moja
dobra drugarica Nadica me je
povela na njen o~ni pregled i tada
sam definitivno mnogo zavolela

optometriju.“
To je dakle bio trenutak

koji je odredio va{u profesiju?
“Da, upisala sam fakultet

za optometri~ara, Illinois College
of Optometry, nau~ila sam o
vizuelnim problemima koji mogu
da negativno uti~u na ~itanje,
u~enje i druge aktivnosti koje su
nam potrebne za svakodnevni
`ivot. Tada vi{e nije bilo okretan-

ja nazad. Potpuno sam se zaljubi-
la u to zanimanje.”

Nastavili ste da se
usavr{avate u optometriji i u
praksi, a dobili ste i mnoga priz-
nanja. Internacionalna organi-
zacija Koled`a optometrista u
vidnom razvoju, proglasio vas je
“board certified“ u oblasti razvo-
ja vida i rehabilitacije. ^ime se
sada bavite?

“Od 2013. godine deo
sam Centra za progresivnu miopi-
ju Park Ridge, koji ima cilj da
za{titi vid kod pacijenata sa miopi-
jom, ina~e poznatim u narodu kao
kratkovidost.

Postoji ogroman broj

informacija za razli~ite mogu}nosti
tretmana, kojima mo`emo da zaus-
tavimo progresivnost kratkovidosti
kod pacijenta. Konstantno u na{
centar sti`u nove informacije

nau~nih istra`ivanja o novim
metodama za tretman progresivne
miopije.”

Kog `ivotnog doba vam
se pacijenti mogu obratiti? Da li
radite i sa decom?

“U Progresivnom miopi-
ja centru u Park Ridge Vision
radimo sa svim uzrastima, od najs-
tarijih, do najmladjih i to person-
alizovanim, odnosno pri-
lagodljivim tretmanima svakom
pojedincu, sve u cilju zaustavljan-
ja brzog rasta kratkovidosti i
degeneracije oka. Va`no je da
istaknem da je nephodno da prati-
mo sve pacijente, pa i one najm-
ladje, njihovo zdravlje o~iju i vida,

do kraja `ivota.
Na{i programi za upravl-

janje kratkovido{}u imaju za cilj da
zauzmu proaktivan pristup za{tite
vida va{eg deteta za ceo `ivot sa

svim alatima koje imamo na raspo-
laganju sada i koje }emo imati u
budu}nosti. Obratite se na{oj ordi-
naciji sa svim pitanjima koja imate
u vezi sa progresivnim pristupom
usporavanju kratkovidosti.”

Uz posao u
Progresivnom miopija centru,
radite u jo{ nekim organizacija-
ma, fakultetima, aktivni ste i u
srpskoj zajednici... Veoma smo
vam zahvalni {to ste od po~etka
jedan od sponzora Srpskog film-
skog festivala ^ikago i {to
podr`avate brojne kulturne man-
ifestacije na{ih sunarodnika.

“U slobodno vreme
volontiram u Kolu sestara u Sv
srpskom pravoslavnom hramu u
^ikagu. Predsednica sam Lake
McHenry Illinois Optometrijske
organizacije kao ~lan izvr{nog
odbora, ~lan sam javnog zdravstva
za Illinois u oblasti o~nog zdravl-
ja i vanredni profesor na 4 fakul-
teta u Illinoisu, Indijani i Tenesiju.
Provodim puno vremena na
edukaciji budu}ih optoemetrista i
oni su moja velika radost.”

Va{ najve}i upeh i
ponos je {to ste pored veoma
aktivne karijere uspeli da izgra-
dite i divnu porodicu.

“@ivim sa suprugom
Pedjom i na{e troje dece
Teodorom, Stefanom i Lukom.
Teodora je zavr{ila studije na
DePaul Univerzitetu, Stefan
pohadja zadnju godinu na St
Louis Univerzitetu i najmladji
Luka koji je zapo~eo studije na
Denison Univerizetu u Ohaju, a
sada je na Univerzitetu Ilinois u
^ikagu.

Na kraju, svim ~itaocima
Ogledala `elim sre}ne predstoje}e
praznike Novu godinu i Bo`i}, da
ih proslavite u blagostanju, miru i
zdravlju!“

Marijana Maljkovi}

POBOLJ[ANJEM VIDA POBOLJ[AJTE @IVOT

Poznata srpska doktorka iz ^ikaga deli sa vama svoju `ivotnu pri~u

Ako imate pitanja za dr Simi} mo`ete joj poslati 
na meil drsimic@prvisioncare.com 
ili pozvati kancelariju 847-823-8283 

za zakazivanje pregleda.

DR VESNA JE 
STALNI SPONZOR 

SRPSKOG FILMSKOG 
FESTIVALA ^IKAGO
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Jedan od najtalentovanijih srp-
skih glumaca i tragi~na
li~nost, @arko Lau{evi}, pre-

minuo je 15. novembra nakon
te{ke i kratke bolesti. Samo je
od{etao sa scene, iz kadra, iz
`ivota, ispra}en ovacijama, da
po~iva u miru.

Ovaj uzoran mladi},
odli~an djak rodjen je na Cetinju,
diplomirao je glumu na Fakultetu
dramskih umetnosti u Beogradu,
nakon ~ega je njegova karijera
vrhunskog glumca krenula
uzlaznom putanjom. Lep, mlad i
talentovan, ni`e uloge kao na
pokretnoj traci i ostavlja vanvre-
menske uloge koje }e ga sa~uvati
od zaborava. Bio je ~lan
Jugoslovenskog dramskog
pozori{ta, gde je ostvario uloge u
velikom broju predstava i postaje
omiljen medju kolegama. Na filmu
je debitovao 1982. godine, ulogom
u filmu “Progon“. Iste godine ost-
vario je zna~ajne uloge u filmovi-
ma “Savamala“ i “Direktan
prenos“. Vrlo brzo je dobio jednu
od glavnih uloga u TV seriji “Sivi
dom“ (1984), koja mu je donela
veliku popularnost. Nakon toga,
igrao je uloge u vi{e od dvadeset
filmova i televizijskih serija,
medju kojima su “[meker“ (1985),
“Sve~ana obaveza“ (TV) (1986),
“Dogodilo se na dana{nji dan“
(1987), “Oficir s ru`om“ (1987),
“Bra}a po materi“ (1988), “Boj na
Kosovu“ (1989), “Original falsi-
fikata“ (1991), “Bolje od bekstva“
(1993), “Ka`i za{to me ostavi“
(1993), “No`“ (1999).

Lau{evi} je u to vreme
poneo laskavu titulu najpopularni-
jeg glumca i svi su predvidjali da
}e ostvariti neverovatnu karijeru,

naro~ito nakon uloge Milo{a
Obili}a u filmu “Boj na Kosovu“.

Jedan nemili dogadjaj iz
1990. }e, ispostavi}e se, biti pre-
sudni trenutak jer je kasnije doveo
do tragedije. @arkova tragi~na sud-
bina po~ela je da se odmotava 31.
maja 1990. kada je najavljeno gos-
tovanje Narodnog pozori{ta iz
Zenice u JDP-u sa predstavom
“Sveti Sava” po tekstu Sini{e
Kova~evi}a, u re`iji Vladimira

Mili~ina. Lau{evi} je tada bio u
zenitu popularnosti, iza sebe je
imao upe~atljive uloge, kako
savremenih tako i istorijskih liko-
va, a na red do{ao i Sveti Sava,
glavna uloga u istoimenoj pred-

stavi za koju je dobio Sterijinu
nagradu 1990. u Novom Sadu. 

”Kad sam istu predstavu
poku{ao da odigram u svom
mati~nom pozori{tu, dogodio se
jedan od najmra~nijih dogadjaja u
istoriji jugoslovenskog teatra.
Vojislav [e{elj, lider Radikalne
partije, poja~an sa jednim biv{im
popom, @arkom Gavrilovi}em i
njegovom Svetosavskom
strankom, divlja~ki su prekinuli

moju predstavu i onemogu}ili
njeno izvodjenje“, zabele`io je u
svojoj knjizi poznati glumac.

Njih pedesetak provoci-
ralo je iz mraka sa galerije JDP-a,
glumce na sceni. Iako nisu

odgledali predstavu, smatrali su da
ona vredja lik Svetog Save. Urlici,
psovke, pozivi na lin~ bili su neiz-
dr`ivi, glumci su bili u {oku i nev-
erici, a mnogima su krenule suze.

”Ja vas najlep{e molim
da svoj sud, ma kakav on bio,
sa~uvate za kraj predstave“,
poru~io je Lau{evi} provokatorima
u sali. Kako i dalje nisu dozvol-
javali da glumci nastave sa pred-
stavom, u tom dramati~nom
trenutku @arko je onako markan-
tan na sceni, odeven u sred-
njovekovni kostim, “patriotama” u
lice izgovorio antologijsku
re~enicu:

“Odigra}emo celu pred-
stavu. Niste vi ve}i Srbi ni od
mene, ni od Sini{e Kova~evi}a, ni
od bilo kog u~esnika ovde.“ Posle
tog incidenta, za @arka Lau{evi}a
vi{e ni{ta nije bilo isto. Stizale su
mu pretnje svakodnevno. I
Lau{evi} je pod psiholo{kim pri-
tiskom morao da otka`e sve pred-
stave koje je igrao u Beogradu.
^ak {esnaest predstava je bilo
blokirano. 

“On je na bolovanju iz
bezbednosnih razloga”, jednom
priliko je rekao u TV studiju
Dragan Gaga Nikoli}.

”Da nije bilo te no}i, ne
bih dobijao pretnje da }u biti lik-
vidiran. Iz istog razloga vrlo brzo
posle ovog dogadjaja }u, po save-
tu policije, kupiti pi{tolj, a posle
jo{ jednog nemilog dogadjaja u
’Bojanu Stupici’, dakle, ponovo
pod istim krovom, taj isti i po~eti
da stalno nosim sa sobom u
ko`noj torbi”, opisao je po~etak
svoje tragedije.

Nedugo zatim, u no}i
izmedju 30. i 31. jula 1993.

godine u jednom podgori~kom
kafi}u na{ao se u situaciji u kojoj
je u samoodbrani, brane}i brata
Branimira i sebe, pucao iz tog
pi{tolja. Dva mladi}a su smrtno
stradala, jedan je ranjen, a @arko
ubrzo osudjen, zatvoren, pro-
gonjen...

Osudjen je na 13 godina
zatvora zbog dvostrukog ubistva.
Ta je presuda, nakon ̀ albi, potvrd-
jena 1994. godine. Kaznu je
izdr`avao u Spu`u i Po`arevcu.
Nakon ukidanja presude od strane
Saveznog suda, po ponovnom pre-
tresu 1998. godine, izre~ena mu je
kazna od ~etiri godine zatvora
zbog dvostrukog ubistva u preko-
ra~enju nu`ne odbrane. Budu}i da
je u tom trenutku ve} izdr`ao 4,5
godine, pu{ten je na slobodu.
Ubrzo nakon toga je napustio
zemlju i nastanio se u Njujorku, u
SAD. Vrhovni sud Crne Gore je,
po `albi tu`ioca 2001. godine, tu
odluku o kazni preina~io i izrekao
kaznu od 13 godina zatvora.

U strahu od krvne osvete
Lau{evi} je oti{ao u Ameriku gde
mu `ivot nije bio nimalo bajan.
Bio je bez dokumenata i na poter-
nici Interpola, pa je mogao da radi
samo poslove za koje mu nije
potrebno znanje jezika i papiri.
Izbor nije bio veliki, a ni plata.

Dana 3. jula 2009.
godine, saop{teno je da je
Lau{evi} uhap{en zbog boravka u
SAD bez vize i da se razmatra
njegova ekstradicija Srbiji po med-
junarodnoj poternici koja je
raspisana 2002. godine na zahtev
Tre}eg op{tinskog suda u
Beogradu. U septembru 2009. sud
u Njujorku doneo je odluku o uki-
danju pritvora Lau{evi}u.

NAJVOLJENIJI GLUMAC
@ARKO LAU[EVI] (1960-2023)

NE PROPUSTITE NEDELJU 
10. DECEMBAR
IN MEMORIAM 
I FILM [MEKER

In memoriam
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Godine 2011, objavio je
knjigu “Godina prodje, dan
nikad”, a septembra 2013. iz
{tampe je iza{la “Druga knjiga“ u
kojima je pisao o danima u
zatvoru i nakon izlaska.

U decembru 2011.
pomilovao ga je tada{nji predsed-
nik Republike Srbije Boris Tadi},
a srpski paso{ uru~io mu je 1. feb-
ruara 2012. ministar unutra{njih
poslova Ivica Da~i} u Njujorku.

Posle vi{e godina posetio

je Srbiju i Crnu Goru u maju
2014. godine. Ubrzo se vratio u
na{u i svoju zemlju nakon ~ega je
nastavio, na radost svoje publike,
da radi u najve}im filmskim i tele-
vizijskim projektima. Medju prvi-
ma bio je film ”Smrdljiva bajka“
u re`iji Miroslava Mom~ilovi}a,
zatim u Bjelinim ”Senkama nad
Balkanom“. Usledile su i maes-
tralne uloge u serijama ”Koreni“ i
”Vreme zla“, ”Dr`avni slu`benik“,
”Kalkanski krugovi“, kao i fil-

movima ”Ime naroda“,
”Aleksandar od Jugoslavije“… Po
njegovom `ivotu snimljena je ser-
ija ”Pad“ u kojoj je glavnu ulogu
igrao Milan Mari}.

Dok je jedan od najve}ih
srpskih glumaca slu{ao ovacije i
primao nagrade, dok su o njemu
pisali hvalospeve i divili mu se,
samo je on duboko u mra~nim
odajama svoje podsvesti znao
zbog ~ega je svaka nova uloga
njegova nova borba sa samim

sobom.
Na Srpskom filmskom

festivalu ^ikago, Lau{evi} gostuje
2016. sa filmom “Smrdljiva bajka“
i potpisuje svoje knjige mnogobro-
jnoj publici, koja mu je pru`ila
veliku podr{ku i dobrodo{licu
povratku gluma~koj karijeri. @arko
se publici poklonio u ^ikagu i
Njujorku. Na pozori{ne daske se
vratio predstavom “Hadersfild” i
“Imigranti“ u Severnoj Americi i
Kanadi.

Lau{evi} je nastavio da
se bavi pisanjem, godine 2018.
Napisao je ”Sve prodje, pa i
do`ivotna“ i ”Padre, idiote“
(2022).

Iza sebe je ostavio
neute{nu decu iz dva braka –
Du{ana, Asju i Janu, suprugu
Anitu, bogat gluma~ki opus i bro-
jnu publiku koja }e jo{ dugo tugo-
vati za svojim najvoljenijim glum-
cem.

Marijana Maljkovi}

ZORAN AMAR je re`iser, pro-
fesor u Americi, jedan od klju~nih ljudi
NTV Studija B, veliki prijatelj @arka
Lau{evi}a, sa kojim je snimio film
“[meker“. Za Nedeljnik pri~a o susretu
i dru`enju u Njujorku sa svojim glavnim
glumcem i radu na knjigama, deljenju
molerskih poslova, pravljenju ro{tilja...

“Da li si ti to, kom{ija, ne{to
ljut na mene? Ovu smo re~enicu @arko i
ja razmenili sigurno vi{e od sto puta
tokom dugog dru`enja u Americi. S vre-
menom se zna~enje tog pitanja menjalo,
a zvuk i smisao re~i kom{ija dobijao
novi sloj, i to je na neki na~in podelilo
na{e dru`enje u poglavlja, u etape
jednog puta koji je naglo i prebrzo
zavr{en.

Jednog popodneva, dogodio se
susret opisan u predgovoru prve @arkove
knjige. Ja idem u grad veseo, na neku
proslavu, i ispred stanice sabveja sre}em
@arka koji se vra}a sa molerskog posla,
umrljan farbom, sa kapom na glavi...
Pozdravimo se, krene svako na svoju
stranu, spu{tam se dugim pokretnim ste-
penicama i udara me u glavu: ja ne
znam ni{ta o tome kako `ivi @arko sa
kojim sam podelio sudbinu mog
najva`nijeg filma ’[meker’, ~ovek koji
je ubio dva mladi}a i ranio tre}eg,
ispalio trinaest metaka, pro{ao kroz
pakao sudjenja, pretnji, proveo ~etiri i
po godine zatvora, osnovao novu porod-
icu i nastanio se i `ivi u istoj ku}i gde
i ja. A pozdravili smo se kao daleki poz-
nanici, gotovo stranci. Kakav sam ja to
~ovek? Mojom nebrigom i sebi~lukom,
mi nismo ni najobi~nije kom{ije, ja sam
krivac {to se ~ak ne pose}ujemo da
pozajmimo vanilin {e}er za pala~inke.
Najvi{e me je zabolelo {to mi se u~inilo
da se zastideo, on je mene ugledao pre
nego ja njega.

Sre}om, sve se brzo promenilo,
Anita i @arko su se preselili u malo ve}i
stan na istom spratu gde su bili, i ja
sam, kao pravi kom{ija, pomogao u
selidbi. Pada no}, sprema se mala
proslava u novom stanu, @arko i ja osta-
jemo u iseljenom, potpuno praznom

stanu. Dramski re~eno, pada no}, sedimo
i pri~amo. I pri~amo satima, vra}amo se
na film, na moj odlazak, na njegovu kar-

ijeru, na kobnu no} u Podgorici. @arko
mi otkriva, tiho i skromno, da pi{e
knjigu, da je tokom zatvora vodio

dnevnik, da ima nekih 17 svezaka i da
ih polako i{~itava. Ne znam ni kako ni
za{to, zamolim ga da mi dozvoli da i ja
pro~itam {ta je napisao, on ni{ta ne

obe}ava, ja insistiram, i verovatno da
prekine taj razgovor, on pristane. I
mesec-dva kasnije ispuni re~.

@arko je kao glumac odli~nog
opa`anja i pam}enja, uneo u svoje pisan-
je divan ose}aj za detalj, re~enicu, opis

i nare~je karaktera. Bio je i vrstan ~ita-
lac svetske i jugoslovenske drame,
razumeo se u ritam i snagu monologa i
dijaloga, prepoznavao je dramsku naraci-

ju, filmski rez. A ja sam, tu i tamo,
skra}ivao da bi se odr`ao ritam i
poja~avala dinamika, da bi se na{ao
pravi spoj preciznosti i emocije.
Ispovest, ma koliko bila bolna i duboka,
mora biti odli~no napisana da bi osvoji-
la ~itaoca. Tragi~nost @arkovog `ivota,
sudbonosni zaokret te no}i u Podgorici,
postavili su pred njega izuzetno visok
standard pisanja.

Izlazi iz {tampe prva knjiga,
‘Godina prodje, dan nikada’, i do`ivljava
ogroman, nezapam}en uspeh. Po~inje
druga faza @arkovog `ivota u Americi.
Najva`nije je, ovo je moj pogled, da je
shvatio da je pisac. Tira` knjige je
neverovatan, prodato je ako dobro pam-
tim preko 330.000 primeraka knjige za
manje od godinu dana, ali se javna re~
~ula veoma malo. Dogadjaji se ubrzava-
ju, umno`avaju i, na`alost, {ire u razne
pravce. @uta {tampa, vulgarni senza-
cionalizam, poku{aj da se knjiga koja je
preko no}i postala fenomen i dokaz da
Srbija ume da prepozna iskrenost iskoristi
za raznorazne sitne la`i dolazi u talasima
do na{eg Ostrva, stvara novu realnost.
Va`no je ovde uzdr`ati se od analize
za{to su deo gradjanstva i neki lideri
ustali protiv @arkove knjige, njegove
verzije tragi~nog dogadjaja, i, kona~no,
njegovog prava da o tome pi{e. Previ{e je
vulgarnosti, neproverenih ~injenica, nepri-
hvatanja iskaza najva`nijeg o~evica,
ostra{}enosti, nipoda{tavaju}e tupavog
{e{eljizma, da bi se u{lo u raspravu. Ne
menja se mi{ljenje, ne vodi se dijalog, to
je, po balkanskom ma~izmu, dokaz sla-
bosti. Zato idem dalje, preska~em
kaljugu, ima va`nijih stvari.

Bolest dolazi iznenada, ispiti-
vanja, poku{aj da se izabere najbolje
re{enje. Vidjamo se, pitam: Pi{e{ li? Da,
ka`e, ali ne petu knjigu, ne mogu sad,
toliko toga se dogadja.

Stanje se pogor{ava. Zovem iz
Kalifornije, ne odgovara. Prodje dan,
telefon zvoni, u @arkovom glasu ~ujem
osmeh, tako njegov i ne`an: Da li si ti
to, kom{ija, ne{to ljut na mene?

Eh.“

AMERI^KI @IVOT @ARKA LAU[EVI]A

”DA LI SI TI TO, KOM[IJA, 
NE[TO LJUT NA MENE?”:
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Zoran Radmilovi} je bio
veliki i jedinstven filmski,
televizijski i pozori{ni

glumac, koji je odigrao neke od
najupe~atljivijih uloga u istoriji
srpske i jugoslovenske kine-
matografije. Njegova najpoznatija
uloga bila je u pozori{noj pred-
stavi Radovan III, po kojoj je
dobio titulu Kralja humora i
improvizacije. Se}anje na
gluma~kog velikana zahteva da
prenesemo i kratak Izvod iz nje-
gove oficijelne biografije.

Rodjen je 11. maja.
1933, godine, od oca Mom~ila,
sudije i majke Ljubice, doma}ice,
u Zaje~aru. Deda po ocu, Rihard
Lang, bio je Nemac, arhitekta.
O`eniv{i se Zoranovom babom
Stevkom, pre{ao je u pravoslavlje
i uzeo ime Radmilo. Odatle poti~e
porodi~no prezime Radmilovi}.

Po o~evoj `elji, Zoran
upisuje Pravni fakultet u
Beogradu i posle dve godine ga
napu{ta. Potom je studirao
Arhitektonski fakultet u Beogradu,
koji takodje napu{ta, a ubrzo
upisuje Filolo{ki univerzitet u
Beogradu, odsek engleski jezik.
Uporedo je oprobao gluma~ke
mogu}nosti u KUD “Ivo Lola
Ribar“. Tada odlu~uje da napusti
studije engleskog jezika i
posve}uje se glumi. Upisuje i
apsolvira glumu na Akademiji za
film, radio i televiziju, te
zapo~inje karijeru u Beogradskom
dramskom pozori{tu /1962—
1968/, u kome je prvobitno nastu-
pao u manje zna~ajnim predstava-
ma. Diplomirao je 1963 po
povratku iz vojske.

Godine 1964, zbog
odustajanja Ljube Tadi}a, Zoran
dobija naslovnu ulogu u predstavi
“Kralj Ibi“, na sceni Ateljea 212.
Tokom nastajanja predstave, nje-
gova gluma~ka nadarenost dovela
je do trijumfa improvizacije. Sledi
uloga `ivota u Radovanu III i
veliki broj uspe{nih uloga u nje-
govom Ateljeu 212 ~iji je stalni
~lan bio do kraja `ivota.  

Na filmu je debitovao

1962. godine /“^udna devojka“,
Jovana @ivanovi}a / i odigrao oko
dvadeset uloga. Glavne je ostvario
u filmovima “Glineni golub“ /T.
Jani} 1966. “Ram za sliku moje
drage“, Mirza Idrizovi} 1968.,
“Pogled u no}“ /N. Stojanovi}, ,
“Paviljon 6“ /L. Pintilije/, “Sre}na
porodica,/Gordan Mihi} 1980.

Svoju poslednju, 299.
predstavu, “Radovan III“ je
odr`ao 9. juna 1985. godine, uz
velike bolove, ali opet, uz njegovu
veliku `elju, predstava je odr`ana
do kraja. Samo tri dana kasnije
preba~en je u bolnicu, iz koje se
nije vratio. Preminuo je 21 jula
1985. godine u 53. godini `ivota,
na Prvoj hirur{koj klinici u
Beogradu, od proble-
ma sa digestivnim
traktom. Kremiran je,
a njegova urna se
nalazi u Aleji
zaslu`nih gradjana na
Novom groblju u
Beogradu.

Bio je
o`enjen glumicom
Dinom Ruti} /1943—
2019/. Usvojili su
}erku, devoj~icu Anu,
rodjenu u Pe}i i
neizmerno su je
voleli.

Ve} rekosmo da je jubi-
larni 10. Festival u ^ikagu
posve}en Zoranu Radmilovi}u i
da }e biti prikazan jedan od na{ih

najboljih filmova
svih vremena, sada
digitalizovan –
“Maratonci tr~e
po~asni krug“.
Zoran se u tom
filmu, kao Bil Piton,
ipak izdvajao, jer je
bio GLUM^INA,
neponovljiv, a to je
i naslov dokumen-
tarnog filma
posve}enog njemu,
reditelja Vladimira
Risti}a, koji smo mi
prikazali na festi-
valu u ^ikagu 2021.
U tom filmu, o
velikom glumcu
govore njegovi
savremenici, od det-
injstva u Zaje~aru
do gluma~kih visina

u Beogradu – Kolege, prijatelji i
po{tovaoci, njihova se}anja,
sekvence iz filmova, serija i pred-
stava, jo{ jednom su podsetili
koliko je dubok Radmilovi}ev
gluma~ki trag.

MARATONCI TR^E
PO^ASNI KRUG U

^IKAGU
Evo i podse}anja na

sadr`aj filma Maratonci... Pri~a se
de{ava u vremenu izmedju dva
rata. U porodici Topalovi}, koju
~ini pet generacija mu{karaca –
najmladji ima 25, a najstariji 120
godina, dolazi do velikih sukoba,
jer mladi potomak ne `eli da se
bavi pogrebni~kim zanatom.

Uveren je da postoji lep{i posao,
a u tome ga podr`avaju njegova
devojka i najbolji prijatelj. Svo
troje su zaludjeni filmovima i `ele

i sami da u tome oku{aju sre}u.
Devoj~in otac, sa kojim porodica
poslovno saradjuje (vadi iz grobo-
va mrtva~ke sanduke, a
Topalovi}i ih zatim ponovo pro-
daju), dolazi u sukob sa njima.
Po{to ga je devojka prevarila sa
najboljim prijateljem, najmladji
Topalovi} je ubija. Kao zlo~inac,
vra}a se porodici. Oni ga sada
prihvataju kao svog vodju, pred-
stavnika nove generacije koja }e
bezobzirnost uzeti za osnovno
merilo morala.

Reditelj filma je
Slobodan [ijan, scenarista Du{an
Kova~evi}, a u filmu igraju i Mija
Aleksi}, Pavle Vujisi}, Bata
Stojkovi}, Bora Todorovi}, Seka
Sabli}, Mi}a Tomi}... Film i nje-
govi akteri dobili su niz doma}ih
i medjunarodnih filmskih priznan-
ja. 

Projekciju ovog filma
omogu}ila nam je  producentska
ku}a Centar film iz  Beograda,
koja je stvorila taj kultni film, a u
proteklih 57 godina i niz drugih
filmova, koji su nam u ve~nom
se}anju.

Na jednom od prethod-
nih Festivala srpskog filma u
^ikagu, prikazan je i film “Ko to
tamo peva“. Producent i tog
kultnog filma je “ Centar Film” –
jedan od vode}ih producentskih i
distributerskih ku}a Srbije

CENTAR FILM

“Centar Film” je stvoren
1966. godine u Beogradu. Tokom
proteklih 57 godina filmskog

stvarala{tva okupio je preko 500
autora i filmskih radnika, koji su
svojim radom i stvarala{tvom
proizveli vi{e od 140

dugometra`nih i 120 kratkih fil-
mova, ostvarili preko 370 u~e{}a
na doma}im i medjunarodnim
filmskih festivalima i osvojili
preko 260 zna~ajnih nagrada. 

I na kraju prenosimo
poruku Jadranke
Blanu{e-Vu~kovi}, uspe{ne
direktorke Centar filma, ~ime }e
se ta ku}a baviti i kakva je
budu}nost srpskog filma i film-
skih poslenika Srbije:

“Uz o~uvanje neprocen-
jive kulturno-umetni~ke
zaostav{tine, misija “Centar
Filma“ i svih ljudi koji ga ~ine
danas, identi~na je kao i pre vi{e
od pola veka – svedo~enje ost-
varenja zajedni~kih te`nji da se
kulturnoj javnosti specifi~nim
izrazom predo~e originalne ideje
vizionarskih stvaraoca i umetni~ki
opravdaju trenuci ble{ka doma}e
kinematografije na putu ~ije }e
ostvarenje, gledalac do`iveti kao
jedinu mogu}u stvarnost. 

Ja verujem u budu}nost
Srpske kinematografije, jer imamo
uspe{ne filmske umetnike i sjajne
filmske stvaraoce. Dr`ava Srbija
donela je zakone koji finansijski
stimuli{u koprodukciju sa stranim
producentima. To jo{ nismo isko-
ristili. Mislim da su Festivali srp-
skog filma, poput ovog u ^ikagu,
prilika da i ameri~ke producente
podsetimo, da poput filmova koji
su napravljeni sa malo sredstava,
da imamo sjajne ljude koji znaju
da u zajedni~kim projektima
u~estvuju. Srbija je sjajna zemlja
za snimanje filmova i o tome
svedo~e mnoge koprodukcije koje
su u pro{losti nastale. Pozivamo
ih da saradjujemo na obostranu
korist. Podr`avamo Festival u
^ikagu i sli~ne festivale u svetu.
@elimo da se na{e stvarala{tvo
vidi i u SAD i drugim zemljama.
Mi `elimo da zajedno sa na{om
dr`avom u tome pomognemo.
Sigurna sam u nastavak uspe{nog
delovanja “Centar filma”.
Verujem u srpsku kinematografiju
i na{e ljude i saradnju sa SAD i
svetom. ^estitam na 10. jubi-
larnom Festivalu srpskog filma!
Vidimo se u ^ikagu i u Beogradu.
Svi su dobrodo{li“!

Beograd, decembar
2023.

GLUM^INA ZA VE^NO PAM]ENJE
SA MARATONCIMA U ^IKAGU

JASNA STANOJEV

Odstalnog 
saradnika

10. jubilarni Festival srpskog filma u ^ikagu /8-10.12.2023./ je posve}en na{em velikom umetniku Zoranu Radmilovi}u, povodom 90. godi{njice
od njegovog rodjenja, koji je odavno oti{ao u ve~nost, a i dalje je sa nama, svojim filmovima u na{im se}anjima. Publika }e prve ve~eri videti
i jedan od najgledanijih i najboljih filmova svih vremena srpske i jugoslovenske kinematografije “Maratonci tr~e po~asni krug“ u kome on nije

imao glavnu ulogu, ali je uvek bio glavni, i u tom filmu pored njega pojavljuju se najve}e zvezde na{eg glumi{ta.

Petak, 8. decembar.
9:30PM
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PROGRAM 10. SRPSKOG 
FILMSKOG FESTIVALA

PETAK, 8. Decembar 2023.
6:30 – HEROJI HALIJARDA (140 min) RASPRODATO

Igrani Film / Radoš Baji}
IN MEMORIAM
Zarko Lau{evi}

8:50 – Q&A Nela Mihailovi}, Nedeljko Baji}
9:10 – SVE^ANO OTVARANJE

9:30 –  IZGUBLJENA ZEMLJA (108 min) 
Igrani film / Vladimir Periši}

9:30 –  MARATONCI TR^E PO^ASNI KRUG
(92 min) Igrani Film / Slobodan Šijan

SUBOTA, 9. Decembar 2023.
DOKUMENTARNI I KRATKI FILMOVI SRPSKE DIJASPORE

GORA PROBRA@ENJA (45 min) Dokumentarno 
Igrani Film o Svetom Savi/Had`i Aleksandar Djurovi}

NAZDRAVLJE (11 min) / Predrag Stojanovi}
OMA@ ROK ZVEZDI (24 min) / Marko Gruji}

4:20 – Q&A – Gosti filmski stvaraoci i glumci
4:30 – SVILEN KONAC (84 min) 

Igrani Film / Damir Romanov
3:30 –  ŠTO SE BORE MISLI MOJE – (140 min) Igrani film /

Milorad Milinkovi}
5:50 –  Q&A – Milorad Milinkovi} Miroslav Mogorovi}

6:00 – OLUJA (157 min) / Miloš Radunovi}
8:37 – Q&A – Nemanja Mi}i} producent

8:50 – INDIGO KRISTAL – (105 min) Igrani film / Luka
Mihailovi}

10:25 – Q&A – Miodrag Radonji}, 
Denis Muri}, Miloš Petrovi} 

NEDELJA, 10. Decembar 2023.
4:00 – HEROJI HALIJARDA (140 min) 

4:00 - IN MEMORIAM @arko Lau{evi}
[MEKER

Q & A Zoran Amar
KO @IV KO MRTAV (81 min) 

Igrani film / Rade ]osi}
7:20 Q&A – Stefan Jevtovi} (glumac)

7:30 – SVE^ANO ZATVARANJE FESTIVALA 
I DODELA NAGRADA

7:45 – YU GRUPA – TRENUTAK SNA (90 min) 
Dokumentarno-Igrani / Darko Lungulov

ZORAN AMAR
Re`iser

“[MEKER”
MILORAD MILINKOVI]

Re`iser i scenarista
“[TO SE BORE MISLI MOJE”

MIROSLAV MOGOROVI]
Producent

“[TO SE BORE MISLI MOJE”
PREDRAG JO]I]

Producent i direktor fotografije
“HEROJI HALIJARDA”
JELENA BAJI] JO]I]

Producent i action director
“HEROJI HALIJARDA”
IVONA ALURAC BAJI]

PR i marketing
“HEROJI HALIJARDA”

PREDRAG STOJANOVI]
Glumac

“NAZDRAVLJE”
SA[A MILANOVI]

Glumac
“NAZDRAVLJE”

ZACHARY C. BRADY
Re`iser

“NAZDRAVLJE”
NIKOLA STANJEVI]

Producent
“OMA@ ROK ZVEZDI“

MARKO GRUJI]
Re`iser i producent

“OMA@ ROK ZVEZDI“
PAVEL SFERA

Glumac
“OMA@ ROK ZVEZDI“

Prodaja ulaznica na:
www.serbianfilmfest.com

mo`ete kupiti komplet 
za sva 3 dana, za 1 dan  ili 

za svaki film posebno.

GOSTI FESTIVALA

Miloš Petrovi} Denis Muri} Stefan Jevtovi}

Nela Mihailovi} Nedeljko Baji} Miodrag Radonji}

PROPRATNI PROGRAM FESTIVALA
Tribina – OLUJA

U organizaciji Sabora Kraji{kih Srba i Udru`enja
kraji{kih Srba “Prelo”

9. dec. u 15h
U prostorijama SNO

5782 N. Elston St Chicago
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Nikada nisam bio zado-
voljan ni sa ~im drugim
osim brojem 1 – iskreno

je uvek govorio Novak
Djokovi}. I sada je prvi medju
prvima.

Srpski teniser ostvario je
neverovatne uspehe na teniskom
terenu i van svake rasprave
zaslu`uje zvanje najve}eg koji je
ikada dr`ao reket. A ono {to se
dogodilo ovog ponedeljka – daje
potpuno novu dimenziju ne samo
njegovoj karijeri, ve} i sportu
kojim se bavi.

Novak Djokovi} upisao
je 400. sedmicu na vrhu ATP
liste, te tako postati prvi ~ovek
u istoriji koji je probio tu
magi~nu granicu.

Konteksta radi, njego-
va {estogodi{nja k}erka Tara je
manje vremena provela na kugli
zemaljskoj, nego {to je on na
prvom mestu.

Bio je 4. jul 2011.
godine, kada je posle prve titule
na Vimbldonu, u ponedeljak
zauzeo prvo mesto na ATP rang
listi – prvi put.

Ovog 20. novembra
po~ela jo{ jedna istorijska sed-
mica – ne samo za Novaka, ve}
za tenis, jer je 400. koju Srbin
provodi na vrhu.

- Ako planirate da
budete Top 5, Top 10 ili Top 20
na svetu, to je u redu. Ali je
druga~ije ako `elite da budete
prvi i samo vas to interesuje –
objasnio je Djokovi}.

- I kada dospete na vrh,
pomislite da biste mogli tu da
budete jo{ jednu sedmicu, pa jo{
jednu i onda shvatite da se pen-
jete na ve~noj listi na kojoj su
igra~i koji su dr`ali prvo mesto
najvi{e nedelja. I svake godine se
vra}ate na mesta gde ste osvajali
titule, da branite poene. Uvek
sam se trudio da budem
najbolji na najva`nijim turniri-
ma jer sam znao da tamo mogu
da dobijem najvi{e bodova. I to
postane izuzetno te{ko, visok je
vrh, jer morate konstantno da
ostvarujete dobre rezutate.
Obaranje ovog rekorda je bio
moj nave}i cilj poslednjih
verovatno pet godina. Uspeo
sam i to je ispunjuju}e.

Podvukao je svoje ime
u istorijskim knjigama – u koji-
ma se odavno nalazi. Sa ovih
400 sedmica odmakao je daleko
i od [tefi Graf (377), Martine
Navratilove (332), Serene
Vilijams (319) i Rod`era
Federera (310). Da se ne spom-
inju Pit Sampras (286), Ivan
Lendl (270), D`imi Konors (268)
i Rafael Nadal (209).

Ipak, Djokovi} ostavlja
mogu}nost da neko i njega
nadma{i.

- Ni{ta nije nemogu}e.
Imate Karlosa Alkarasa, Janika
Sinera, Holgera Runea, ti momci
su veoma mladi. Pred njima je
mnogo godina u kojima mogu da
ostvare velike stvari. Zato nikad
ne reci nikad – oprezan je
Novak.

- Isto se govorilo za
rekord Pita Samprasa, pa za
Rod`era Federera... Ali rekordi su
tu da bi se obarali i normalno da
je to neka zvezda vodilja, u smis-
lu motivacije za igra~e. Da, mis-
lim da je to veliko dostignu}e –
biti 400 nedelja broj jedan, niko
to nije uspeo u istoriji. Ali ne
mislim da }e zauvek ostati reko-
rd, mislim da }e neko uspeti da
ga sru{i. Samo se nadam da to
ne}e biti uskoro.

Sasvim je sigurno da
ne}e biti uskoro, jer je za
ovakav u~inak potrebno na
vrhu provesti gotovo osam god-
ina. A jo{ kad se uzme u obzir
i da Djokovi} ne}e stati na
400...

Srbin }e novu godinu
po~eti na prvom mestu, po{to }e
rekordni osmi put ovu zavr{iti
kao najbolji na svetu. Ujedno i
kao najstariji teniser koji je
sezonu okon~ao kao broj 1.

- O~igledno je da je to
kruna sezone, zavr{iti godinu kao
broj 1 na svetu – rekao je Novak.

- Mislim da je to san
svakog tenisera. To je jedna od
najte`ih stvari. O~igledno je da
su osvajanje grend slem turnira i
broj 1 na svetu verovatno vrhun-
ci na{eg sporta.

Od 2011. pa do sada
Novak je jo{ tri puta bio drugi na
kraju godine. Zavr{nicu 2017. je
do~ekao na 12. mestu – bila je to

400. 24. 40. 7. 8. Brojke koje do sada nisu vidjene u tenisu. One koje potvrdjuju da je Novak Djokovi} najbolji u istoriji. 
i protiv kojih nema debate.
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ona sezona koju je ranije
okon~ao zbog povrede lakta.
Pro{le je na zaklju~noj rang listi
bio peti – tada na mnogim
takmi~enjima nije mogao da
u~estvuje jer nije `eleo da primi
vakcinu protiv virusa korona,
izmedju ostalog je deportovan iz
Australije, dok mu ulaz u
Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave nije
bio dozvoljen.

Prvu startnu poziciju za
novu sezonu obezbedio je na
Zavr{nom mastersu, na kojem je

osvojio titulu. I tu je ponovo
pomerio granicu, po{to je rekord-
ni sedmi put bio najbolji na
turniru osmorice najboljih. Iza
sebe je ostavio Rod`era Federera,
koji je to uspevao {est puta.

Rekorder je Srbin i po
broju pomenutih grend slemova
sa 24, od kojih je tri osvojio ove
godine. I po broju masters titu-
la sa 40. Zato mnogi postavlja-
ju pitanje da li je Novak
Djokovi} sa 36 godina bolji

nego ikada?
Uz njegovu nedavnu

statistiku na grend slem turniri-
ma, mo`e se re}i da je Srbin ja~i
igra~ u tridesetim nego {to je bio
u dvadesetim. Jer Djokovi} ne
usporava uprkos godinama.

Nakon poslednjeg tri-
jumfa na US Openu, statistika
ka`e da je Novak osvojio 12
najvrednijih titula u svojim
dvadesetim i isto toliko u
tridesetim godinama.

Pitanja o odlasku u pen-
ziju su neizbe`na za svakog
igra~a kako se pribli`ava ~etrde-
setim godinama. Ali sa uspehom
koji je Djokovi} u`ivao posled-
njih godina, za{to bi oti{ao?

- Povremeno se pitam,
za{to mi je ovo potrebno jo{ u
ovoj fazi, nakon svega {to sam
uradio? Koliko dugo `elim da
nastavim? Imam ova pitanja u
glavi, naravno – jasan je bio
Djokovi} u Njujorku.

- Ali znaju}i da jo{
igram na tako visokom nivou i
da pobedjujem na najve}im
turnirima u ovom sportu, ne
`elim da odem. Ne `elim da
napustim ovaj sport ako sam i

dalje na vrhu. Igra~i dolaze i
odlaze. Do`ive}u i ja to. Na
kraju }u jednog dana napustiti
tenis za otprilike 23, 24 godine.
Do}i }e novi mladi igra~i. Do
tada, pretpostavljam da }ete
me vidjati jo{ malo. Dokle god
budem mogao da igram sa
njima na najvi{em nivou, tu
sam, kad po~nu da mi pra{e
zadnjicu, onda }u da razmislim
o pauzi, mo`da i stalnoj pauzi

Svi najva`niji rekordi
ve} su u njegovom vlasni{tvu.
Ali jasno je da Djokovi} `eli da
se postara da to dugo i ostanu. I
neka igra dok u`iva, mi }emo
nastaviti da brojimo.

Izvor: Sportal

”Mogu da osvojim ~etiri grend slema i
Olimpijske igre”

Djokovi} ima jasnu viziju {ta
`eli da ostvari naredne sezone:
”Pa mogu da osvojim sva ~etiri
slema i zlato na Olimpijskim
igrama! Ambicije se ne menjaju
ni za slede}u godinu, imam
`elju, posve}enost, telo me
odli~no slu{a, imam sjajan tim
ljudi oko sebe, motivaciju za
najve}e turnire. Imam inspiraci-
ju da idem dalje. Ljudi ne vide
sve {ta radimo iza terena, moti-
vacija je tu, slede}e godine su tu i Olimpijske igre. Ne
znam da li }e slede}a da bude dobra kao ova, ali }u zadr`ati
takav mentalitet i sve`inu uma”.

Sport
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OVAN
POSAO: Sunce u
Strelcu }e sigurno

doprineti ovom sazve`dju da bude
vi{e nego {to je bio ranije.
Budjenje ideja, novi planovi i
kontakt sa inostranstvom, pred
kraj meseca ve} bi trebalo da
imate jasne stavove o tome {ta i
kako treba da radite. Vi ionako
imate veliku energiju koju mo`ete
i drugima da podarite, da
pokrenete ono {to ne bi po{lo za
rukom drugim znakovima.
Ima}ete period napla}ivanja duga,
posebno dobra saradnja sa osoba-
ma iz znaka Vodolija, Lav, [kor-
pija ili Strelac. @enska osoba koja
dolazi iz inostranstva treba da
bude neko ko }e vam zna~iti za
bolju poslovnu budu}nost. Treba
da prihvatite saradnju. 
LJUBAV: Dobar period za sve
one koji su slobodni. Ulazak
Venere u znak [korpije da}e krila
posebno prvoj dekadi Ovna da se
okrenu zabavi i udvaranju. Bi}e
posebno nagla{en period posle 20.
u mesecu. Oni koji su zauzeti u
braku ili vezi, mogu biti u boljoj
fazi slaganja sa partnerom poseb-
no pred kraj godine kada se di`e
euforija oko novogodi{njih prazni-
ka. 
ZDRAVLJE: Krvni pritisak, ven-
ska cirkulacija, na~in ishrane i
promene na tom polju mogu
pomo}i u ozdravljenju.

BIK
POSAO: Te`i period
za Bikove, bar do

druge polovine meseca.
Postoji mogu}nost da neko ko je
bio dugogodi{nji partner otka`e
saradnju. Morate da budete stabil-
niji i racionalniji {to i prili~i
va{em sazve`dju. Osoba sa kojom
ste dugo radili i saradjivali }e
morati da vam otkrije pravo lice.
Imate dobru saradnju sa Ovnom i
Blizancima. Iako od jednog Jarca
o~ekujete pomo} ona }e do}i ali u
tre}oj nedelji meseca. Bikovima je
sada potreban novac posebno pred
kraj godine kada planiraju za ula-
ganje i dalje unapredjenje posla.
Ima}ete du`i put u inostranstvo
pre Nove godine gde }ete zavr{iti
dogovore za napredak u poslu i
dobar start naredne godine.
LJUBAV: U ljubavi ste uvek
optimista i raspolo`eni za nove
avanture. Period ovog meseca }e
biti pun izazova, mogu}nosti za
tajne ljubavi, prevare, obi~no se to
de{ava na poslu. Imate {ansu za
putovanje u inostranstvo a to
upravo daje priliku za avanturu.

Jedna mu{ka [korpija vas ~eka
kada se najmanje nadate, ako ste
mu{kog pola onda mo`ete o~eki-
vati udvaranje osobe koja je rod-
jena u znaku Jaraca, Vage ili
Raka. Oni koji su u braku ili vezi
mogu poja~ati strast partnera pa
da se on odnosi prema vama sa
vi{e pa`nje i `elje. 
ZDRAVLJE: Treba pripaziti na
donji deo tela, donje deo ki~me i
donje ekstremitete.

BLIZANCI
POSAO: Dobra
saradnja na polju

trgovine ili komunikacija
sa zemljanim znakovima Jarac,
Devica, Bik. Sredina meseca
mo`e da bude napeta jer }ete
`eleti da zavr{ite sve {to ste imali
tokom godine. Ne`elite da ostajete
du`ni ili da sami sebi stvarate
nere{ene situacije. Ima}ete pomo}
jednog Ovna ili [korpije koji bi
mogli da vas posavetuju. Ne bi
bilo lo{e da se konsultujete sa
Jarcem oko zarade dodatnog
novca. Uglavnom vi ste spremni
za kraj godine kada mo`ete real-
no da o~ekujete dobar zavr{etak i
tako zaokru`ite teku}u godinu.
Blizanci su uvek spremni na
najbolje pa }e im i ovaj mesec
takav biti. 
LJUBAV: Veoma vam je stalo do
partnera sa kojim ste. Ovo se
posebno odnosi na one koji su u
braku ili vezi. Planirate da }ete
biti zajedno i u novogodi{njoj
no}i ali na nekom dalekom mestu,
mo`da topli krajevi. Oni koji su
slobodni mogu da budu u novom
poznanstvu preko prijatelja a
jedna Vodolija, Ribe, Rak ili
Blizanci }e biti zainteresovani za
vas. 
ZDRAVLJE: Dosta se dobro
ose}ate, mada uvek treba obratiti
pa`nju na respiraciju plu}a.

RAK
POSAO: Period prve
polovine meseca mora

da bude ote`an, jer imate
saradnike koji su veoma te{ki i
nestabilni. Stalno }ete brinuti o
novcu i ~ekati da vam se razre{e
finansijski problemi. Bolji period
za sve Rakove sledi od druge
polovine meseca. Ima}ete pomo} i
ima}ete podr{ku saradnika sa koji-
ma ste nekada radili. Najbolje je
da saradjujete sa zemljanim
znakovima, posebno Jarac i Bik, a
ako imate poslovnu saradnju sa
Ribama, onda }ete morati da
sa~ekate novac ili projekat koji ste
zapo~eli. Bilo bi dobro da odete

za inostranstvo od 10. decembra.
LJUBAV: Novo poznanstvo je
mogu}e ali daleko od mesta
stanovanja. Osoba koja }e vas
zainteresovati bi mogla biti i
druge vere. Postoji mogu}nost da
se ve`ete za jednu Vagu ili
Devicu. Iako vas osoba u znaku
Blizanci zanima, mora}ete da
ulo`ite dodatni napor kako biste je
osvojili. Ponekad ste nejasni sami
sebi. Osobe u braku moraju da
budu pa`ljivije prema supru`niku,
jer va{ odnos nije kako treba.
Postoji mogu}nost tajne veze.
Kraj meseca ipak do~ekujete u
krugu porodice i sre}nom
okru`enju. 
ZDRAVLJE: Dosta pa`nje treba
da posvetite svojoj telesnoj te`ini.

LAV
POSAO: Kao i uvek
imate puno snage i

energije da napredujete.
Uglavnom dobru planetarnu
energiju imate kada se u tranzitu
Sunce nadje u nekom od vatrenih
znakova, jer je i tada vama opti-
mizam u porastu i samim tim
imate volju i snagu da se
pokrenete. Mo`da }ete do`iveti
razo~aranje preko nekih prijatelja,
ali i to }e brzo da se zavr{i, jer
}ete postaviti jasne standarde rada
i saradnje sa vama. Novac vam
sti`e od sredine meseca, a mo`ete
imati i neke bonuse koji }e se
pokazati kao prijatno iznenadjen-
je. Uglavnom poslovi koji su
dobri za mesec decembar su sig-
urno poslovi trgovine, saobra}aja i
vezanost za ma{ine. Saradnja bi
bila dobra sa Bikom ili Rakom.
Kraj godine je za vas novi
po~etak za budu}i period.
LJUBAV: Problema uvek mo`e
da bude jer ste veoma dinami~na
osoba pa partner {ta god da ka`e
ili bude arogantniji prema vama
mo`ete o~ekivati burnu reakciju.
Radite uvek na pomirenju. Ako
ste slobodni onda o~ekujte da }ete
pred kraj meseca imati zanimljivo
poznanstvo sa osobom iz neke
evropske dr`ave sa severa.
ZDRAVLJE: Jaki ste. Sunce
tranzitno u dobrom aspektu sa
va{im natalnim Suncem {titi
zdravlje.

DEVICA
POSAO: Stalno ste u
nekom prelaznom

periodu – moglo bi se
re}i. Vi treba da poslujete sa
jakim i stranim korporacijama.
Ukoliko vam je gazda stranac,
mo`ete imati izvesni konflikt.

Ukoliko radite samostalno obratite
pa`nju na saradnike i radnike.
^esto ste meta ljubomore. Po~nite
to ozbiljno da prihvatite kako bi
va{ autoritet opstao. Dobar period
za novac od 12. u mesecu. Sa
Devicama mo`ete imati jako
dobru saradnju sa Strel~evima
vi{e nagla{en flert na poslu nego
sam rad, dok }e Bik jako pozi-
tivno uticati na razvoj va{e svesti
prema samom poslovanju.
LJUBAV: Vi ste u periodu velike
ljubavi i treba da iskoristite dobre
aspekte. Poku{ajte da na tren
budete slobodniji i izadjete iz tog
zatvora Device i ~ednosti i na taj
na~in pustite pravu unutra{nju
enegiju ljubavi da dodje do
izra`aja. Partner je uz vas, a
mo`ete da zapo~nete i zajedni~ki
`ivot, {to bi bilo najbolje. Dobar
period sa Vagama, Jar~evima i
[korpijom. Device u braku ili
du`oj vezi razmi{ljaju o pro{iren-
ju porodice ili kupovini neke
nekretnine.
ZDRAVLJE: Treba obratiti pa`nju
na kardio sistem i urogenitalni
trakt.

VAGA
POSAO: Vra}ate se u
`ivot. U drugoj nedelji

meseca mo`ete da o~eku-
jete preokret i da samo poslovan-
je preusmerite u svom pravcu.
Bilo je konfuznih momenata ali
ste zaista uspe{no prebrodili
sva~iju sugestiju, ipak na kraju ste
svoji. Imate ponude pred sam kraj
meseca za inostranstvo, a novu
godinu mo`ete upravo i tamo
do~ekati zbog va`nih projekata.
Strelac, Ovan i Bik su dobri za
saradnju. Ima}ete jedan susret sa
osobom iz znaka Ribe sa kojom
}ete stvoriti vizuelni efekat pro-
jekta sa kojim ste se ”upleli”.
Novac vam sti`e malo po malo
tokom meseca ali kraj godine bi
trebao da bude definitivno velika
dobit, bar onoliko koliko vi sma-
trate da je dovoljno da pokrijete
sve nedostatke koje ste imali u
predhodnom periodu.
LJUBAV: Povratak stare ljubavi
}e podi}i raspolo`enje, ali to je
takozvano “poravnanje karme“
dve osobe koje su morale ponovo
da se sretnu. Do kraja godine,
meseca mo`ete o~ekivati rasplet
sa “starom sudbinom“ i ulaskom u
novu. Novo poznanstvo vam sledi
kroz posao, inostranstvo ili preko
prijatelja. Dobar odnos i velika
strast sa Rakom. Zatim jedna
osoba rodjena u va{em znaku
Vaga vam mo`e biti va`na,

posebno ako ste `enskog pola.
Ukoliko ste mu{karac Vaga onda
}ete imati veliku romansu sa
`enom Blizanci. Vage u braku ili
vezi, ~ekaju kraj godine kako bi
proveli lepe trenutke u inos-
transtvu sa porodicom. 
ZDRAVLJE: Fizi~ka kondicija
najva`nija.

[KORPIJA
POSAO: Morate da se
koncentri{ete tokom

meseca jer do kraja
godine imate va`na re{avanja na
sudu. To svakako ima zna~aj za
dalji rad i poslovanje, posebno ako
imate firmu, kompaniju ili neku
ve}u trgova~ku radnju. Dobar
odnos sa zemljanim i vodenim
znakovima. Ribe su jako dobre
kada je intuicija u pitanju i kada se
re{avaju neke nedoumice. Devica
}e vam biti dobra kao knjigovodja
i savetnik za prakti~ne stvari, dok
Jarac mo`e da vas pove`e sa bit-
nim ljudima. Va`no je da budete
sigurni u sebe i da na taj na~in
uradite ono {to bi se o~ekivalo od
vas, a to je da novac koji ula`ete
u nove projekte bude uve}an ve}
po~etkom naredne godine.
LJUBAV: Vi ste bili veoma
nepa`ljivi kada je stalni partner u
pitanju. Postoji mogu}nost da
budete u nekoj vrsti izolacije,
odvojenosti od stalne ljubavi
uprvo zbog va{eg stava prema
voljenoj osobi. Poku{ajte da se
promenite jer imate dobar ljubavni
planetarni period od druge
polovine meseca. Slobodne [kor-
pije mogu biti okrenute vi{e nekoj
vrsti tajnih ljubavi ili vezanosti za
partnera posesivno, gde ne}e vide-
ti pravu sliku o njoj. Savet je
svakako razum i promi{ljenost
osobine koje nisu ovom znaku
nepoznate. 
ZDRAVLJE: ^uvajte ki~mu, grlo,
plu}a.

STRELAC
POSAO: O~ekujete
jednog Lava koji

treba da zapo~ne sarad-
nju sa vama. Imate povoljne
aspekte i mo`ete startovati mesec
jako dobro i povoljno. Okupi}ete
ljude, saradnike mnoge oko vas i
o~ekivanja za uspeh su realna.
Mada ste ponekad i previ{e
opu{teni poku{ajte da taj svoj
entuzijazam spustite u realne
granice, jer }e vam novac i dalje
trebati za ulaganje i {irenje posla.
Ukoliko imate re{avanje na sudu
poku{ajte da to re{ite do 20. u
mesecu. Putovanje u inostranstvo
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u drugoj polovini meseca, za neke
Strel~eve prekookeanske dr`ave veoma
aktuelne za dobar posao.
LJUBAV: Bi}ete privu~eni vatrenim i
vazdu{nim znakovima. Mo`ete o~ekivati da
va{a prava ljubav tek dolazi tokom druge
polovine meseca i samim tim mo`ete
otvoriti polje emocija. Sa Vodolijom imate
jako dobru interakciju i sigurno je da }ete
biti u vezi sa takvom osobom. Bik vas voli
i o~ekuje va{u pa`nju. Iako ste vi za zeml-
jane znake neuhvatljivi ipak mo`ete da
ra~unate na vernost i strast. Strelci u braku
ili vezi imaju jako dobar period pred kraj
godine kada im se otvara kra}i put gde
mogu da poja~aju svoju ljubav.
ZDRAVLJE: Dosta dobro, nema te`ih
promena.

JARAC
POSAO: Najbolje je da sami
krenete svojim putem. Vi ste

veoma odgovorna osoba i imate
puno `elje, snage, energije i upornosti, tako
da za vas te`ak period ne postoji. Po~etak
meseca te`ak, a druga polovina veoma
povoljna za razmi{ljanje i pokretanje ideja
i samog posla. Saradnja sa Ovnom, Lavom,
Vodolijom mo`e da bude veoma povoljna
jer }ete sigurno napredovati i izgraditi
poslovni plan koji vam je namenjen.
Putovanje za inostranstvo krajem godine.
Dobri poslovni potezi sa Holandijom,
Nema~kom i Slovenijom. Oni koji `eli sop-
stveni biznis najbolje da se pokrene od
naredne godine. 
LJUBAV: Zanimljiv period. Cela godina je
bila obojena pro{lo{}u. Stara ljubav je
aktuelna i dalje ali ima izvesnih blokada.
Morate da se okrenete budu}nosti. Vi ste
karmi~ki znak, a to zna~i da se ~esto vra}ate
u pro{lost i ~esto imate epizode biv{ih
dogadjaja. Morate da izadjete iz tog kruga
jer ste veoma nadahnuti, a imate i dobre
aspekte za novu ljubav i nov `ivot. Va`no
je da se pokrenete. Jar~evi u braku ili vezi
imaju dobar period od tre}e nedelje meseca,
posebno oni koji su rodjeni u drugoj dekadi
znaka. Sre}an je kraj godine, a po~etak nove
mo`ete da o~ekujete u velikom dru{tvu na
nekom luksuznom mestu. 
ZDRAVLJE: Imunolo{ki sistem najva`niji
tokom hladnih dana.

VODOLIJA
POSAO: Potrebna vam je
podr{ka prijatelja. Oni su sada

va{a zvezda vodolja. Verujte. Ponekad ste
nekontrolisani ateista koji pokazuje oholost
i preteranu hladno}u prema drugima.
Poku{ajte da se opustite i pustite druge da
vas vode. Imate dobar period posle 10. u
mesecu. Tada vam sledi napredak i nove
ideje se projektuju kroz uspeh i va{a mo}
dolazi do izra`aja. Saradnja sa Jarcem
potrebna, Strelac mo`e da bude od velike
koristi i Vaga neko ko }e vam dati prave
pravne savete. Do kraja meseca ili godine
ima}ete pravu sliku o tome kako i {ta dalje
u budu}nost, {to i predstavlja Vodoliju kao
znak budu}ih i novih projekata.
LJUBAV: @elite mir. Imate vezu koja je
konfuzna i koja vam ne daje stabilnost. Ali,
{ta je dobro u svemu tome? Dobro je to {to
}ete ipak imati i ve}u strast i ve}i u`itak.
Ono {to je va`no da vas da osoba voli i
`eli. Netreba da imate nesigurnost oko toga.
Vodolije u braku tra`e podr{ku partnera na
svim `ivotnim poljima. Dobar period za sve
Vodolije od 17. u mesecu. 
ZDRAVLJE: Nervni sistem poreme}en.
Sklonost ka problemima srca i plu}a.

RIBE
POSAO: Vama je decembar
jedan od interesantnijih meseci

u godini. Poja~anu intuiciju imate.
Sve {to vidite putem va{eg srca to se i ost-
vari. Bi}ete u novim radnim zadacima
tokom druge polovine meseca, a pravo
poslovno “ludilo“ vas o~ekuje na samom
kraju godine. Novac ve}i preko znaka
Ovan, Vodolija ili Jarac. Inostranstvo ve}
od samog po~etka meseca. Vi ste spremni
da Novu godinu zapo~nete u pozitivnom
bilansu.
LJUBAV: Udaljeni ste od partnera.
Poku{ajte da pridjete na neki neobavezan
na~in. Poku{ajte da budete zanimljivi i
pomalo intrigantni. Ipak ste Neptun koji
je tako daleko i neuhvatljiv, nejasan za
materijalni um. Pred kraj godine ima}ete
dobar period za pomirenje. Dok slobodni
imaju poja~anu energiju i privla~e na sve
strane. Bi}e vam zanimljivo na putu pred
novu godinu i tamo imate poznanstvo.
Ovde }ete biti okupirani jednom [korpi-
jom koja vam ne}e dati mira. Ako udjete
u vezu sa Vagom o~ekujte tu vezu do tri
meseca. Stoga je najbolje da birate osobe
iz sazve`dja zemlje jer }ete sa njima imati
pravi put u sigurnu ljubav i stabilnost.
ZDRAVLJE: Va`no je da imate podr{ku
partnera i va{e zdravlje je mnogo bolje.

Astrologija
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Zasluge nema~ke plemkinje
Posebne zasluge za preno{enje kulture balkanskih Slovena, a na-

ro~ito Srba, Nemcima imala je mlada plemkinja iz Halea Tereza fon
Jakob, poznata pod pseudonimom Gospodjica Talfj. I ona je do{la do
srpske poezije zaobilaznim putem, preko Rusa. Od detinjstva do
punoletstva Tereza je `ivela sa porodicom u Rusiji. Tamo se razvilo
njeno zanimanje za Slovene. Posle povratka porodice u Nema~ku,
ona je najpre sama pisala novele i pripovetke, a kao i svi intelek-
tualci tog doba, okrenula se i narodnoj knji`evnosti. Vuka Ka-
rad`i}a je upoznala oko 1824. u Haleu. Posle tog susreta, naba-
vila je izdanje "Srpskih narodnih pesama" iz Lajpciga i po~ela
njima da se bavi. Geteu je poslala svoje prevode iz zbirke pesa-
ma Kosovskog ciklusa i jo{ nekih, neistorij-
skih pesama. Gete ju je ohrabrio da na-
stavi sa prevodjenjem. Svoje prevode
Talfj je objavila narednih godina,
posvetiv{i ih Geteu, prema kome
je gajila veliku ljubav i po{tova-
nje. Ovi prepevi su bili izvanred-
ni, i u jezi~kom i u knji`evnom
pogledu, bliski i izvornoj i ne-
ma~koj kulturi, pa su se pretvo-
rili u pravu knji`evnu modu tog
doba. Talfj je u Nema~koj poslu`i-
la kao uzor ~itavom nizu prevodila-
ca srpskih narodnih pesama.

Johan Volfgang 
fon Gete

Srpska usmena poezija je postala
veoma ~itana u intelektualnim sa-
lonima Nema~ke, naro~ito po{to

se za nju li~no zalo`io i Johan Volfgang
fon Gete. Sa Vukom se ovaj pesni~ki
genije upoznao na preporuku Jakova
Grima i odmah poslao kola po njega da
ga dovede u svoju rezidenciju u Vajma-
ru. Na ovaj simboli~an na~in srpski na-
rod je vra}en u evropsku kulturu. 

Poezija zagonetnog Balkana 
Gete u dodir sa srpskom poe-

zijom prvi put je do{ao kada je u knji-
zi italijanskog putopisca opata Fortisa o
Dalmaciji prona{ao i epsku pesmu "Ha-
sanaginica". Njome je bio toliko o~aran
da ju je izvanredno preveo, i to u ori-
ginalnom stihu, desetercu, iako nije go-
vorio srpski jezik. Posle Prvog srpskog
ustanka, kada mu je Jakob Grim skre-
nuo pa`nju na lepotu ~itavog korpusa
usmene srpske poezije, Gete se ponovo
zainteresovao za njih. ^itao je sve {to
mu je Grim donosio. Tada je otkrio i
lirske pesme. Poezija koja je nastajala
u glavama nepismenih, a genijalnih
anonimnih poeta sa zagonetnog Balka-
na izazvala je toliko po{tovanje Geteo-
vo, da je te "beskrajno lepe stihove"
prijateljima poredio sa "Pesmom nad

pesmama" iz Svetog pisma, biserom
svetske knji`evnosti. Takva njegova
ocena imala je ogroman odraz u svetu
jer se Gete ve} tada smatrao ogledalom
cele evropske kul-
ture. Zahvaljuju}i
velikom pesniku, i
drugi ugledni Nem-
ci po~eli su da srp-
sku narodnu poeziju
prevode na razne je-
zike. Time su Srbi
dobili najbolju propa-
gandu koja se u ono
doba mogla dobiti, a
sa njom i puno naklo-
nosti za svoju oslobo-
dila~ku borbu. 

Nezaobilazna
li~nost za Srbiju je i Le-
opold fon Ranke, jedan
od najpoznatijih istori~a-
ra svog doba, koji je is-
tra`ivao kako nastaju dr-
`ave i narodi. Srbi, koji
su polako po~eli da se oslobadjaju ve-
kovnog ropstva i stvaraju svoju dr`avu,
bili su mu idealni za prou~avanje. On
je najpre 1829. objavio knji`icu "Srpski
ustanak", malu po obimu, ali veliku po
dometima i odjecima. Ta knjiga je pri-

vukla veliku pa`nju u Evropi i doprine-
la da se njena javnost upozna sa sudbi-
nom malog, ali hrabrog naroda koji je
takodje evropski. Gradju za tu knjigu

dobijao je Ranke od
Vuka Karad`i}a, sa ko-
jim je uspostavio vezu
preko Vukovog za{tit-
nika i savetodavca na
be~kom dvoru, Jerneja
Kopitara. 

Dr`ava iz ustanka 
Poznati istori-

~ar je svojom knjigom
zaista pokazao kako na-
rod mo`e ustankom da
izgradi ne samo dr`avu,
nego i naciju koju je ne-
kada, u srednjem veku
imao, ali ju je izgubio u
osmanlijskim pohodima.
Zato je delo "Srpski usta-
nak" postalo izuzetno zna-
~ajno za same Srbe, ~ije

su nacionalna svest i dr`avotvorne name-
re dobile podr{ku sa najboljeg mogu}eg
mesta. Nastalo je razdoblje pravog srbo-
ljublja u svetu, a pogotovo kod Nemaca,
koje se ni pre toga, a ni kasnije nije do-
godilo. nastavi}e se

Gete zaljubljen 
u "Hasanaginicu"
Gete zaljubljen 
u "Hasanaginicu"
Gete zaljubljen 
u "Hasanaginicu"
Gete zaljubljen 
u "Hasanaginicu"
Gete zaljubljen 
u "Hasanaginicu"

Stidljivi guslari 
Do srpskih pesama je Gete te-

{ko dolazio zato {to mnoge nisu
bile zapisane, nego su samo usme-
no kazivane. Te pesme su se, ka-
ko navodi, "uz pratnju izvesnog,
vrlo jednostavnog instrumenta,
zvanog gusle, sa~uvale u ni`im
slojevima naroda". 

- ^ak se desio slu~aj kad su
u Be~u zahtevali od nekih Sr-
ba da izdiktiraju ovakve pe-
sme, da su odbili ovaj zahtev,
jer ti dobri, prosti ljudi nisu
mogli nikako zamisliti kako
je uop{te mogu}e da se viso-
ko cene njihove neumetni~-
ke pesme za koje, u vlasti-
toj otad`bini, u~eni ljudi
imaju samo preziranje -
~udio se veliki pesnik.  

Leopold 
fon Ranke

Gospo|ica
Talfj

Pesni~ki genije 
upoznao se s Vukom

Karad`i}em na preporuku
Jakoba Grima 

STRANCI KOJI SU 
ZADU@ILI SRBIJU (6) 

Gete zaljubljen 
u "Hasanaginicu"
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29Rodjendani

Mii Niketi}, Ani Mijatovi} i Djurdjini Jovanovi}

Sre}an 

14. rodjendan

Filipu
Marinkovi}u 
`eli njegov tata

Zoki. Iskrenim

~estitkama i 

pozdravima

pridru`uje se i

redakcija Ogledala

Sre}an 

rodjendan 

Aleksandru
@ivkovi}u, 

dug i sre}an 

`ivot `ele: 

sin  Aleksandar Jr, 

brat Petar i 

majka Slavica.

Sre}an rodjendan

Predragu
Lazovi}u, 

`ele njegovi 

najdra`i, sin Novak sa

mamom Marijanom. 

^estitkama se 

pridru`uje 

redakcija Ogledalo.

Sre}an rodjendan

Aliji Dalipovi}u i

sve najbolje `eli

supruga Milica sa

decom i redakcija

Ogledala.
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Za Ogledalo specijalno skandinavke radi Jovan Novakovi}

– Doktore, stra{no me boli zub! – ka`e
pacijent.
Po{to ga je pregledao, doktor re~e:
– Nije ni ~udo {to vas boli, kad u njemu
imate ogromnu rup~agu... rup~agu...
rup~agu...
– Doktore, za{to ponavljate to “rup~agu“?
– Ne ponavljam, to je odjek iz rup~age...

rup~age... rup~age...
***

– Dragi, – ka`e `ena mu`u koji je upravo
do{ao s posla, – hajde da ru~amo!
– Ru~ao sam u firmi! – mrzovoljno odvrati
on.
– Da ti skuvam kaficu?
– Popio sam u firmi!

– Ho}e{ li da ~ita{ novine?
– ^itao sam u firmi!
Ona ne izdr`a: – Mogao bi bar da bude{
malo ne`an...
– I to sam bio u firmi!

***
Pred ven~anje: on govori, ona slu{a.
Godinu dana posle ven~anja: ona govori,

on slu{a.
Pet godina kasnije: on i ona govore,
kom{iluk slu{a.

***
– Kakva je razlika izmedju Crnogorca i
magle?
– Nema razlike, i jedno i drugo se di`u
“nedje oko podne”!

VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -  VVIICCEEVVII 

Nade`da Dody Raki}

MAJMUNSKA DREKA
Dosta mi je [ekspira, Betovena, Njutna

i Elon Muska.

Sve su to obdarene glave – pune 

grmljavine, ~ime ljude zbune i zapale.

Sunce postoji da ljude greje i od

mraka spasi. Vo}ke, `ito, rasko{no cveta-

ju – rastu – da se narod hrani.

^emu sve to ljudsko mudrovanje?

O~igledno - vodi – stremi u beskona~no

ratovanje, ludovanje…

pakleno smi{ljeno uni{tavanje.

Dosta larme, munja i gromova. Postoje

tiha jezera, plitke reke pune riba na 

dohvat ruke, guste {ume i plodne

njive - gde ve~ni zaklon zime i gladi…

ljudsko bi}e nudi, ~eka, poziva i tra`i.

^ove~e – zbunjeni! Pristupi domu koji ti

je Bog stvorio, darovao i strpljivo, 

verno te ~eka.

Shvati, ti si Bo`ija zamisao, Bo`ije Bi}e!

A ne majmunska dreka.

Vreme je da smakne{ grehove – breme –

Adama i Eve s’ledja tvojih. 

To su bila samo plitka bi}a. Nedorasla

Bo`ijoj Milosti za `ivot ve~ni, 

bez stradanja, bez mogu}nih Otkri}a. 

Gre{ni jesmo. Ali –bespomo}ni nismo.

Bo`ija iskra nam je data. 

To otvara rajska vrata.



31Decembar 2023.

www.serbianmirror.com

Oglasi




	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08 NEW
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16
	17
	18
	19
	20
	21
	22
	23 NEW
	24
	25
	26
	27
	28
	29
	30
	31
	32

